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Complir el programa de Covero
Lüs quotidiá de la nostra llengua en eIs diferents ámbits de la vida social continua en clar

retrocés. Lintel-lectual menorquí Joan Francesc López Casasnovas il-lustra amb dades

preocupants aquesta afirmació el passat diumenge 25 de mare a la III Trobada d'Amics i

Socis de I'QCB a Lluc: un 30 per cent de la població no sap parlar catalá, més d'un 50 per cent

no el sap escriure i tan soIs un 50 per cent el parla habitualment. La gravíssima situació de

l'idioma deixa palés que per primera vegada en la historia el catala afronta a les Balears un rise

real de desapareixer o de quedar reduít a una situació marginal en poques generacions.

La precarietat de l'ús de la llengua catalana és producte de diferents factors polítics i socials,
entre eIs quals cal destacar especialment les decades de dictadura franquista i la deixadesa

institucional deIs anteriors governs autonómics en aquest punt cabdal per a un país tan

petit com és el nostre, agreujat actualment per l'enorme canvi demografic que vivim d'im

migració residencial i laboral. Tot plegat pot conduir cap a una situació límit si no s'actua

posant la recuperació de l'ús de la llengua catalana com un deIs objectius de país de tota la

societat, de la majoria social més amplia, i aportant des de les institucions l'exemple i les

mesures que l'amplitud del problema requereix.

Per posar remei a la degradada situació actual de l'ús del catala i ara que s'arriba a l'equador
de la legislatura del Govern de Progrés, sembla arribat el moment de reclamar-li el pIe
compliment del seu programa lingüístic i cultural, és a dir, el desplegament en tota la seva

extensió de la Llei de normalització lingüística, aprovada el1986 al Parlament per unani

mitat; estendre l'ús de l'idioma a tots els ambits de la vida social, i garantir el coneixement
de la nostra llengua i de la nostra cultura a tots els nouvinguts.

Des de LlUC, l'entitat cultural orienta la Diada d'enguany a reclamar aIs sis partits que feren

possible l'acord programátic d'aquest Govern de Progrés que facin realitat unpla de xoc que

garanteixi el desenvolupament total de la normalització lingüística, l'ús social i la solida

pervivencia del catalá, Reivindicara la posada en funcionament de mesures especials per

protegir la supervivencia de l'idioma i que es possibiliti la normalització en tots eIs ámbits
de la vida política, social, económica i cultural del país. Tot aixó recordant que també s'han
de fer efectius els instruments d'aprenentatge de la nostra llengua i la nostra cultura, eIs quals
facilitaran la plena integració i la cohesió social al país d'aquells col-lectius que integren la
nostra societat i que tenen com apropies altres llengües, especialment la castellana.

Des del respecte, se li demanará, al Govern més sensible a aquestes qüestions deIs que hi ha

hagut fins ara, que es banyi a fons en aquest objectiu de país i que compleixi en tota la seva

extensió el seu programa lingüístic i cultural.

Cal una empenta forta de bon de veres, i també un gran i decisiu impuls perque el catala
sigui una qüestió de país, assumida com a objectiu cabdal no tan soIs per les institucions,
sinó també per una majoria social amplíssima. La crida que es fa és a tots els ciutadans, a

tota la societat sense cap excepció. Per aixó és necessari tornar a la mobilització i convidar
a tothom a participar dissabte 5 de maig a Ses Voltes de Palma a la VII Diada per la Llengua
i l'Autogovern. Cal anar-hi per ernpenyer amb forca, perque és necessari fer pinya i complir
el programa.



 



La UIB, que aglutina
el 90% de la investiga

ció de les IlIes Bale

ars, ha aconseguit el

reconeixement dins

de I'estructura univer

sitaria de l'Estat espa

nyol, jo que esta con

siderodo com la sete

na universitat en pro-
ducció científica per

investigador.

El passat 23 de febrer, en una jor
nada organitzada per la Conferen

cia de Rectors de les Universitats

Espanyoles (CRUE) sobre la inves

tigació universitaria en la Unió

Europea, un dels ponents va posar
de manifest la necessitat de les em

preses de comptar amb bons profes
sionals i que launiversitat era la res

ponsable de la formació d'aquests
professionals a l'hora d'impartir els

coneixements científics i tecnics

suficients perque els titulats puguin
incorporar-se al mereat laboral

d'una manera rápida.
També va indicar la conveniencia

que les empreses participessin en

l'elaboració dels plans d'estudis de

les universitats. Aquest és un punt
de vista de la missió de la universi

tat amb el qual, totalment o parci
alment, podríem estar d'acord i

una discussió ens portaria a reflec

tir diferents punts de vista sobre

quins coneixements ha d'adquirir
l'alumnat i fins a quin punt aquests
han d'adaptar-se a les necessitats de

les empreses. El que sí és cert és que
hi ha persones que pensen que la

formació de titulats ha de ser I'ÚDic

objectiu de la universitat.

Eensenyament no és l'únic, ni tan

sols el primordial, objectiu de la

universitat. També hi ha l'obliga
ció de crear nous coneixemen ts i

millorar el nivell científic, cultu
ral i tecnologic del país. I tot aixó

s'aconsegueix mitiancant la recer

ca, tant amb l'aplicada com amb
l'enfocada a augmentar el nivell de
coneixements básics en qualsevol
area. Encara que aquesta distinció
és bastant classica, en aquest punt
estic d'acord amb l'afirmació que
hi ha dos tipus de recerca: aplica
da i encara no aplicada.
És mitjancant l'ensenyament i la

recerca, les dues coses simultánia-
" r

ment i sense preferencia de l'una

sobre l'altra, que la universitat re

torna serveis a la societat que la

sustenta i que s'han de reflectir en

una millora de la qualitat de vida

dels ciutadans. Més encara: si la
societat demana bons professio
nals, la recerca és l'agent que per

met donar una millor formació

amb la incorporació a la docencia

dels nous coneixements i amb l'al

ta qualificació que s'exigeix al per
sonal docent i investigador.
La UIE, a més de formar bons pro

fessionals, ha assumit la recerca

com a part consubstancial i n'és un

objectiu fonamental. Per aixó, ha
creat unes infraestructures que per

meten aIs investigadors realitzar

les seves tasques amb un aIt nivell

de qualitat. De fer, la DIE, com a

institució investigadora, ha acon

seguit el reconeixement dins de

l'estructura universitaria de l'Es

tat espanyol, ja que esta considera

da com la setena universitat -de

les cinquanta i tres universitats

espanyoles- en producció cientí

fica per investigador. A més, la UIE

té una projecció internacional

important; una majoria dels pro

fessors/investigadors duen a terme

investigacions conjuntarnent amb

investigadors d'universitats o cen

tres de recerca de la resta de l'Estat

i d'arreu del món amb resuItats

acceptats per la comunitat cientí

fica internacional.

Aquesta activitat de recerca es duu

a terme, generalment, mitjancant
les subvencions que es concedei

xen als projectes presentats pels
professors, adscrits als departa
ments o aIs instituts de la DIB, a

les convocatories d'ajuts per a la

recerca de l'Estat espanyol, de la
Comunitat Europea i del Govern
de les Illes Balears. Aquestes con

vocatories tenen caracter compe
titiu entre tots els que presenten
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solIicituds, per tant, la qualitat del

proiecte presentat i el prestigi dels

investigadors que hi participen són
elements definitius per concedir o

denegar la subvenció. La UIE esta

aconseguint un exit més que ac

ceptable en aquest capítol. Per

exemple, a la darrera convocato
ria d'ajuts del Govern espanyol,
s'ha obtingut subvenció per a 36

projectes, que sumen un total de
més de 230 milions de pessetes.

Aquests 36 projectes representen
més del 50% de les propostes pre
sentades i es podria millorar el per

centatge perque els projectes pre
sentats conjuntament amb ernpre
ses encara no s'han adjudicat, Si

es tenen en compte les diferents
convocatories d'ajuts, durant l'any
2000 s'ha aconseguit financament
per a 51 projectes des del Govern

espanyol,3 de la Comunitat Euro

pea i Il del Govern de les Illes

Balears. És intenció de la UIE

mantenir el nivell de participació
a les diferents corivocatór ies

d'ajuts i, particularment, a les de la

Comunitat Europea dins del pro

per VI Programa Marc.
A més a més de les subvencions

aconseguides pels grups d'investi

gadors, la UIE institucionalment

ha obtingut recentment uns ajuts
de la Comunitat Europea amb cár

rec als Fons Europeu de Desen

volupament Regional (FEDER)
per al període 2000-2002. Aquests
ajuts, que complementara el Go

vern de les Illes Balears, es desti

naran a millorar els serveis que la

institució posa a l'abast dels inves

tigadors, en particular la xarxa de

comunicacions del Campus i els

Serveis Cientificotecnics, i a la cre

ació de l'Institut Universitari de

Ciencies de la Saluto Sens cap dub

te, aquest fet representa un impuls
important per assolir noves i im

portants metes i una aposta per la

recerca en el camp de la salut. Es

tan previstos uns nous ajuts des del

fons FEDER per al període 2003-

2006 que permetran potenciar al

tres línies de recerca ja consolida

des a la UIE.

D'altra banda, el Govern de les Illes

Balears prepara, i esperem que vegi
la Hum ben aviat, el I PIa de recer-

luntat de la UIB augmentar l'acti

vitat investigadora orientada a te

mes que sol·licitin directament els

empresaris, activitat regulada per
llei (artide Il de la Llei de refor
ma universitaria).
Aquesta és l'aposta que, en termes

generals, fa la UIE per a la recerca

dins de la nostra comunitat. Una

recerca de qualitat no solament per
mantenir -un bon esforc i sacrifi
ei ha costat aconseguir-ho- un ele

vat nivell de prestigi dins del món

universitari, sinó també per aug
mentar-lo i, alhora, servir i ajudar
directament la comunitat balear.

EIs artides que segueixen aquest

Es fa un esforc per acostar

la UIB al món empresarial

escrit són una mostra de la recerca

que es duu a terme, pero molts altres

podrien també ser representatius
d'aquesta activitat investigadora.

ca, desenvolupament i innovació

(R+D+ I) per a la nostra comuni

tato Aquest pla ha de representar
un nou i substancial impuls de la

recerca a les Illes Balears i, al ma

teix temps, una definició de les lí

nies prioritáries d'investigació. A

la UIE es duu a terme prácticament
el 90% de la recerca a les Illes Bale

ars, per tant, haura de ser capda
vantera per complir els objectius
fixats en el PIa de R+D+I del

Govern.

Si anteriorment he indicat que la

UIE ha assolit un reconeixement

científic de qualitat dins del món

universitari, també cal indicar que

aquest reconei-

xement no és el

que hauria de te

nir dins del tei

xit empresarial,
especialment a

la nostra comu

nitat. No és sufi-
cien t el conei-
xement que els empresaris tenen

de les activitats que es duen a ter

me a la UIE ni del potencial in

vestigador del seu professorat, tot

i que alguns exemples demostren

que hi ha empreses que han acon

seguit resoldre problemes grácies
a les solucions aportades des de la
UIE. Per aquest motiu, es fa un es

fore per acostar la UIE al món em

presarial' procés a cura de l'Ofici
na de Transferencia dels Resultats

de la Investigació (OTRI). És vo-

*ClimentRamis és director dePro

moció de la Recerca de la UIB

Informació sobre la recerca de la
UIB: Oficina de Suport a la Re

cerca. Tel.: 971 173068
Internet: http://W.WW.uib.es/recerca/
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millors firmes en el
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El Laboratori d'lnvestl

gació en Litiasi Renal,
creat el 27 de febrer
de 19981 ha elaborat
més de 1 .000 informes
dionólisi i estudi sobre

aquesta patologia. La
finalitat de IIestudi deis
cólculs urinaris és

aportar al metge dades

que IIajudin a establir
el dicqnóstic i les pau
tes teropeutiques.

Des de l'any 1987 s'han desenvo-
1upat a la DIE investigacions so

bre diferents aspectes de la litiasi
renal (cálculs renals), investigaci
ons financades amb diferents pro
grames competitius i que han per
mes avancar en el coneixement

d'aquesta patologia, alhora que
han proporcionat un servei conti
nuat a la societat en diferents as

pectes referents al diagnostic de la

urolitiasi, la qual cosa ha suposat
l'elaboració de més de 1.000 infor
mes d'análisi i estudi sobre aques
ta patologia.
Entre les troballes més rellevants
cal mencionar l'establiment del
mecanisme detallat de la formació
dels cálculs renals més freqüentes
mitjancant la utilització de siste
mes artificials que simulen la for
mació de calculs renals; el deseo
briment dels efectes positius del

fitat, cosa que evita el desenvolu

pament de calcificacions patológi
ques com són els calculs renals; el

desenvolupament d'un sistema
d'analisi molt senzill tipus kit, únic

dins el seu genere en l'ámbit mun

dial, que permet avaluar, fins i tot

pel malalt mateix, el rise que té una

orina per generar cálculs renals.

Aquests estudis i els seus resultats
estan recollits en aproximadament
200 publicacions en revistes de

prestigi internacional, 2 llibres, 4

patents, 16 tesis doctorals i nom

broses intervencions en congres
sos nacionals i internacionals.
El Laboratori d'Investigació en

Litiasi Renal (LILR) fou creat a la

DIE el 27 de febrer de 1998 amb

l'objectiu de donar suport a la do
cencia i la investigació de la litiasi
renal i ámbits relacionats i facili
tar la transferencia de resultats als
sectors productius i socials interes
sats i afectats.

La finalitat de l'estudi dels cálculs
urinaris és aportar al metge de fa
mília o especialista noves dades

que l'ajudin a establir el diagnós
tic i les pautes terapeutiques del

malalt litiásic. Linforme elaborat
indou básicament: composició i
estructura del cálcul; possibles cau

ses inductores de la seva formació,
i orientació clinicoterapeutica ge
nerica adrecada al metge
Eestudi del rise urinari de generar
cálculs cálcics (oxalat i fosfat) per
met establir el rise global que té
una orina a l'hora de desenvolu

par calculs d'oxalat cálcic i/o fos
fats cálcics, mitiancant l'aplicació
d'un test dissenyat especialment
per a aquesta finalitat (Patents
P9404155, P9600572, PCT/ES 96/
00237, WO 97/33172 12.09.1997

Gazette 1997/39).



lui poI palir calculs renals?
- Afecta aproximadament ellO% de la població; a les Balears és

deI14%.
- Es una patologia multifactorial: hi ha distints elements que

desencadenen la malaltia i, óbviament, per poder curar-la s'han
de coneíxer per modificar-ne almanco alguns, no cal modificar
los tots.

- Hi ha un grup de factors que depenen de la morfologia del
ronyó. Aquests difícilment es poden modificar, i en moltes oca

sions són hereditaris (van lligats al gens).
- Hi ha un altre grup de factors que depenen de la composició de

l'orina. Aquests poden estar relacionats amb:
* Dieta de la persona: dietes excessivament vegetarianes, die

tes excessivament riques en proteínes, consum excessiu de
sal (elorur sódic), ingesta de pocs líquids, consum de deter
minats complexos vitamínics (que contenen vitamina e i/o
vitamina D) ...

* Factors ambientals: exposició prolongada al sol, treballs que
impliquin molta sudoració, poc exercici físic ...

* Factors endógens de la persona: absorció intestinal excessiva
de calci, hiperparatiroldisme primari, acidosi tubular re

nal... EIs factors d'aquest grup, un cop identificats, tenen

solució en la majoria dels casos.

Contractes amb empreses

La UIE té un contracte per prepa

rar un preparat dietetic, Lit-Stop,
amb l'empresa Laboratoris Authex

SA (Marratxí, Mallorca). Com ja
s'ha comentat, estudis desenvolu

pats en el Laboratori d'Investiga
ció en Litiasi Renal han demos

trat l'extraordinária capacitat in

hibidora que presenta l'ácid fític

en la inhibició de la cristal-lització
de les sals cálciques que formen els

cálculs renals més comuns (oxalat
cálcic i fosfats cálcics). Per altra

banda, també s'ha trobat que l'acid

fític és un component natural de

fluids biológics com la sang i l'ori

na i que el contingut en aquests
fluids esta molt relacionat amb la

ingesta d'aquest producte. Final

ment, també s'ha demostrat l'efi
cácia clínica d'aquesta substancia
en el tractament de la litiasi renal

oxalocálcica. Per aquest motiu,
l'ácid fític constitueix la base d'un

complement dietetic (Patents
P9202492, P9301932/7) que, amb el

nom de Lit-Stop® han introduít

al mereat els Laboratoris Authex,
després d'haver signat un contrac

te d'explotació de les patents amb

la UIE.
S'ha signat un altre contracte amb

l'empresa Merck, Sharp & Dohme

per estudiar la profilaxi de la litia-

Dos
•

si renal induída per Indinavir. La

infecció per VIH és la causa prin
cipal de la síndrome d'immuno
deficiencia adquirida (SIDA), que
ocasiona un debilitament progres
siu de les defenses de l'organisme
enfront de diversos microbis i

malalties. Llndinavir, que es co

mercialitza amb el nom de

Crixivan®, és un inhibidor de la

proteasa, i té uns efectes terapeu
tics importantíssims en el tracta

ment de la SIDA. El principal ob

jectiu del contracte amb l'empresa
Merck, Sharp & Dohme va ser tro

bar un inhibidor de la cristal
lització que allargás el temps de

cristal-lització de l'Indinavir per
evitar la litiasi induída quant a tú

buls renal s que produeix aquest
producte a causa de la seva insolu
bilitat en orina. EIs estudis in vitro
efectuats en el Laboratori d'Inves

tigació en Litiasi Renal van demos
trar que l'escina és un efectiu inhi
bidor de la cristal-Iització de

l'Indinavir. S'ha desenvolupat tam

bé un assaig clínic en col-laboració
amb l'Hospital joan March, l'Hos

pital General i I'Hospital Son
Dureta per valorar els efectes tera

peutics de l'escina en malalts amb
VIH tractats amb Indinavir. EIs

resultats obtinguts en aquest assaig
clínic demostraren clarament la

possibilitat de prevenir la nefroli-
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tiasi associada a Indinavir mitiancant
l'ús de l'escina.
Amb l'empresa Laboratorios Robert
S.A. (Grup Ferrer-Barcelona) la UIE

signa un contracte per estudiar l'acid
cítric en la profilaxi de la litiasi renal
cálcica, Lacid cítric és un conegut
complexant del calci i a la vegada pre
senta una important acció com a in
hibidor de la cristal-lització de sals

calciques com l'oxalat i el fosfat. Per

aquest motiu, és el principi actiu d'un

producte farmaceutic (Acalka®) regis
trat comercialment pels Laboratorios
Robert. El Laboratori d'Investigació
en Litiasi Renal ha desenvolupat una

serie de projectes subvencionats pels
laboratoris esmentats per tal d'esta-

blir la dosi mínima adequada per as

solir efectes terapeutics.
Un altra línia d'investigació s'ha des

envolupant amb Industrias Agrícolas
S.A. El germen de determinades lla

vors, com el garrofí, són productes
rics en fitats i amb un elevat contin

gut proteic, mineral i vitamínico Com
a conseqüencia de les ja comentades

propietats antilitiásiques de l'ácid

fític, així com altres importants pro
pietats recentment descobertes com

a antioxidant, anticancerigen, etc.,
hom ha fet pensar en l'aprofitament
d'aquestes fonts naturals de fitats per
compensar els estats de mancanca i
així s'han patentat aquests productes
(Patent P9901602) juntament amb

Industrias Agrícolas de Mallorca S.A.,
amb la finalitat de produir farines
destinades a fabricar productes ali
mentaris de disseny per a consum

huma, rics en fitats i vitamines i des
tinats a persones amb estats de man

canea d'aquestes substancies.

*Felix Grases és el director delLabo
ratori d'Investigació en LitiasiRenal
de la UIB

AVAN� ESPECIAL 1 er MAIG 2001

SORllDES DES DE PALMA

ELS PREUS NO INCLOUEN lAXES D'AEROPORl

DIES 12, 19, i 26 MAIG

CREUER PER EL MEDITERRANI
129.000

SORllDES DES DE BARCELONA

NO INCLOU lAXES D'EMBARCAMENl

ROMA 28 ABRIL AL 1 MAIG 47.400

LONDRES 27 ABRIL AL 1 MAIG 72.500

LONDRES 28 ABRIL AL 1 MAIG 72.100

Informes i reserves: OMS, 50 B. Box 696 . 07003 Palma (Mallorca)
TeL 971 72 38 42 . Fax 971 72 69 42 . http.Z/www.vrajesrnartel.corn



l'aplicació de les noves tecnologies
allormatge de Maó

CARME ROSSEll Ó

Un problema molt
comú a I'hora de

comercia I itza r

qualsevol producte, el

formatge indos, és la
dificultat que presenta

oferir suficients

garanties de qualitat.

El formatge de Maó s'havia gua

nyat alllarg dels anys un prestigi
merescut, tot i que limitat a l'espai
geográfic de comercialització, per
la qual cosa necessitava disposar
d'un reconeixement més ampli i

d'un sistema adequat per garantir
el manteniment de la qualitat.
Per aixó, devers l'any 1980 a

Menorca hom tenia el convenci
ment que calia implantar un siste
ma capac de regular la qualitat del

formatge produit, i també de con

solidar i augmentar el prestigi as

solito Després d'un llarg procés
administratiu, 1'1 d'abril de 1985,
es va aconseguir aprovar el Regla
ment de la denominació d'origen
del formatge de Maó i el Consell

Regulador (CRDO).
Després d'una primera etapa de

treball, dedicada exclusivament a

les tasques de control necessáries i
a l'organització administrativa, el
CRDO va poder dedicar els seus

esforcos a la feina per a la qual
vocacionalment havia nascut.

Durant els primers anys de la de
cada dels 90, es varen multiplicar
els esforcos dedicats a la caracte-

rització del formatge de Maó, que
cristal-litzaren en la constitució i
en el desenvolupament d'un jurat
de tast especialitzat en l'analisi or

ganoleptica del producte.
A més a més, un equip d'investiga
ció constituít per personal de l'area

d'enginyeria química (Grup de

Tecnologia d'Aliments) de la Uni
versitat de les Illes Balears i de l'As
sociació d'lnvestigació per a la In
dústria Agroalimentaria (AINIA,
Valencia) va comencar a treballar
sobre el formatge de Maó.

D'aquesta manera, es varen inici
ar una serie de projectes, subven
cionats per mitia del programa co

muni tari FLAIR, la CICYT i/o la
Comunitat Autónoma de les Illes
Balears. Lany 1989, el Consell Re

gulador de la Denominació d'Ori

gen de Maó va sol·licitar, conjun
tament amb 41 centres i/o instituts

d'investigació agroalimentária, el

projecte Relació entre els estudis tns
trumentals sensorials i d'acceptaciá de

productes pels consumidors en el
mare del programa FLAIR. Lapro
vació d'aquest projecte va impul
sar el Consell Regulador del For

matge de Maó a establir un conve

ni de col-laboració amb la Univer
sitat de les Illes Balears, l'Associa
ció d'lnvestigació d'lndústries

Agroalimentaries (AINIA) de Va
lencia i la Conselleria d'Agricul
tura i Pesca del Govern balear per
realitzar l'estudi Caracterització

química i física delformatge de Maó
i la seva relació amb l'análisi sensori
al, que va finalitzar el 1992.
En el mare general assenyalat an

teriorment es varen definir els tres

objectius següents: la caracteritza
ció fisicoquímica del formatge amb
denominació d'origen de Maó; la
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relació de les característiques
fisicoquímiques amb les organo
leptiques obtingudes per mitia del

grup de tastadors del Consell Re

gulador de la Denominació d'Ori

gen; la comparació dels resultats

obtinguts per al formatge de Maó
amb els obtinguts en el mare del

programa FLAIR per a diferents
formatges europeus de pasta prem
sada: Comté (Franca), Beaufort

(Franca), parmiggiano (Italia) i
fontina d'Aosta (Italia). Com a .

conseqüencia del treball realitzat,
actualment hom disposa d'un cos

básic de coneixements sobre les

característiques estructurals, físi

ques, químiques, microbiologi
ques i organoleptiques principals
del formatge de Maó amb denomi
nació d'origen.
El 1994, el CRDO de Maó va

constituir el Comite Científic del

Formatge de Maó -del qual for
men part investigadors del Grup
de Tecnologia d'Aliments de la
UIB- amb el fi d'assessorar el
CRDO en temes relacionats amb
el control de la qualitat. EIs mem

bres d'aquest comite varen disse

nyar una Norma de Qualitat que
havia de complir tot el producte
emparat per la DO. Aquesta nor

ma d'aplicació preveu tot un con

junt de parámetres de diferent na

turalesa. Entre aquests cal desta
car els de naturalesa sensorial, la
determinació dels quals es basa en

l'aplicació de la fitxa de tast elabo
rada per caracteritzar la textura

quantitativa del formatge de Maó.

A partir de l'any 1995, el CRDO de

Maó ha aplicat la Norma de Quali
tat sobre el producte emparat. EIs
resultats obtinguts mitjancant
l'aplicació d'aquesta sembla que

indiquen la gran concordanca que
hi ha entre els resultats de caracter

químic, microbiológic i sensorial.
A més a més, han quedat paleses
les grans possibilitats que té l'ana

lisi sensorial com a eina aplicable
al control de qualitat.
Un cop conegudes les característi

ques del formatge de Maó amb DO
es va tractar el tema de les millores

possibles que es podien aplicar en

el procés tradicional d'elaboració.

Consegüentment, els estudis rea-

litzats sobre el formatge de Maó va

quedar patent la gran heterogene
Itat del formatge en funció de la
mida de la peca o de les condici
ons de maduració, així com la ne

cessitat d'aconseguir un procés de

maduració realitzat a la velocitat

adequada i que
eviti que el cen

tre del formatge
es trobi en unes

condicions molt
diferents a les
zones properes a

la superfície.
Les condicions de maduració són
diferen ts en cada una de les elabo

racions i, evidentment, entre els

elaboradors. Varien les condicions
de temperatura i d'humitat al local
de ventilació (formatge artesa) i de

maduració, així com el nombre de

volteigs, la neteja i el tractament

amb oli d'oliva. Aquests paráme
tres s'estableixen en funció de l'ex

periencia dels productors i de la

metodologia utilitzada per cadas

cun, tot i que estan molt

influenciats per les condicions

meteorológiques i la tecnologia
emprada. Si aplicam el procés tra

dicional de maduració del format

ge, és molt difícil aconseguir que
les condicions siguin uniformes a

tota la camera i, encara més que ho

siguin en elaboracions realitzades
en epoques de l'any diferents.
Pel fet de tenir el convenciment

que actuant, per tant, sobre les

condicions ambientals és possible
millorar el perfil de textura i d'hu

mitat de les peces de formatges, es

va desenvolupar un projecte d'in

vestigació aplicada, Efecte de la in

fluencia de les condicions ambientals
en elprocés de maduració delformat
ge de Maó (CICYT, PTR92-0086)
realitzat en col·laboració amb la

Universitat Politécnica de Valen
cia. Aquest projecte s'encamina a

estudiar la influencia que tenen

sobre la maduració les variables

d'operació més importants: tempe
ratura i humitat de l'aire.

Aquest projecte va ser dotat d'un

aspecte més practic ja que

simultaniejava l'obtenció d'un per
fils d'humitat homogenis allabo
ratori avalats per l'estudi de la in-

fluencia de la temperatura i de la

humitat de l'aire d'assecat amb el

disseny, la construcció, l'automa

tització i la gestió d'una planta pi
lot (situada a les instal·lacions
d'una empresa col·laboradora ads
crita a la DO) capac de realitzar la

S'hon aplicat ultrasons en

el procés de salat per
estalviar temps i salmorra

maduració del formatge en una

condicions oprimes (patent
P9800579, 1988).
Dins de l'objectiu generic de l'apli
cació de noves tecnologies en l'ela
boració del formatge de Maó amb

DO i en el mare d'un projecte nou

(Influencia dels ultrasons en la
transferencia de materia: millora
de processos i implicacions senso

rials CICYT -ALI-1180-C04-) s'ha
establert l'efecte de l'aplicació d'ul
trasons en el procés de salat, amb
el fi d'estalviar temps i salmorra,
la qual cosa suposa un menor ni
vell d'abocaments i, per tant, la

disminució de l'impacte ambien

tal en l'operació. S'ha estudiat tant

el procés de salat com l'evolució

durant la maduració dels produc
tes tractats (amb ultrasons) i no

tractats (controls). La informació

obtinguda perrnetrá construir pe
tits tancs per salar amb ultrasons i
la possibilitara la transferencia tec

nológica a prototips de nivell in
dustrial. La col·laboració UIB

CRDO-empreses adscrites és molt

positiva, ja que possibilita, d'una

banda, la transferencia de resultat

d'investigació i, d'altra banda,
I'apropament de la UIE a la socie
tat balear.
Avui dia, i gracies a l'esforc realit

zat, el formatge de Maó ha vist la

seva qualitat reconeguda mitjan
eant la concessió de nombrosos

guardons i, sobretot, amb l'incre
ment constant de l'estima, la difu
sió i la demanda.

*Carme Rosselló és enginyera quí
mica i doctora de la U/B.
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Coneiler les emergencies deis fluloS

Comprendre quina és
la causa deis episodis

diemergencia periódi
ca de flux mcqnetic
podria servir perque

fóssim copccos de

predir I'ocurrencia de

fulguracions solars
molt enerqetiques i,
per tanti tractor de

pal·liar-ne eis efectes
sobre la Terra i

l'entorn.

Comprendre quina és la causa dels

episodis d'emergencia periódica de
flux rnagnétic podria servir perque
fóssim capaces de predir l'ocurren
cia de fulguracions solars moIt

energetiques i, per tant, tractar de

pal-liar-ne eIs efectes sobre la Ter
ra i l'entorn.
Lactivitat solar és produída per
I'ernergencia de flux rnagnetic a

través de la fotosfera del Sol, i una

de les seves manifestacions és el
cicle de taques solars. El cicle d'ac
tivitat solar consisteix en l'incre
ment periódic, aproximadament
cada onze anys, de fenomens com

les taques i les fulguracions solars.
Les taques solars són regions fos

ques de la superfície solar caracte

ritzades pel fet de posseir un camp
magnetic moIt intens i apareixen
formant grups, generalment bipo-

lars, amb una alineació est-oest, fet

que suggereix que el seu camp mag
netic és diferent del camp magne
tic general del Sol i, a més, és mil

vegades més intens que aquesto La

polaritat magnética de la taca da
vantera sempre és la mateixa que
la de l'hemisferi en que es traba,
mentre que la de darrere presenta
la polaritat oposada, i en cada nou

cicle de taques la polaritat magne
tica dels grups s'inverteix, cosa que
posa de manifest l'existencia d'un
cicle magnetic de, aproximada
ment, vint-i-dos anys.
La probabilitat que un nou flux

magnetic emergeixi en una regió
de taques ja constituida és moIt
més gran que no que emergeixi en

una zona sense taques, per aixo,
l'emergencia successiva de flux

magnetic incrementa el nombre
de taques presents en una regió
activa i, en general, augmenta la

complexitat magnética de la regió.
Les regions actives de complexi
tat magnética elevada són les més
bones candidates a produir fulgu
racions solars altament energeti
ques i, recentment, s'han aportat
evidencies d'observacions que ha
confirmen. Les fulguracions són
fenómens explosius que es produ
eixen a l'atmosfera del Sol i que
alliberen energia i partícules que
es propaguen pel medi interplane
tari. Les partícules ejectades en

fulguracions molt energiques arri
ben a la Terra i hi produeixen fe
nómens innocus, com ara les au

rores boreals. Aixó no obstant, tam

bé en produeixen de no tan inno
cus, com ara danys aIs satel-lits en

orbita, irradiació de les tripulaci
ons de naus espacials i d'avions,
com el Concorde, que vola a gran
altura, pertorbacions de les comu

nicacions i apagades electriques
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generalitzades com les del Quebec
iNova York.
A pesar que el cicle de taques ha
estat bastant irregular durant se

gles, hi ha hagut períodes en que
l'activitat solar ha estat molt bai
xa, és a dir, practicament no hi ha

hagut taques sobre la superfície del
Sol. La primera evidencia va ser

proporcionada per l'astrónom an

gles Maunder, que va posar de ma

nifest l'absencia de taques entre

1645 i 1715. Després de 1715, el ci
cle solar va recuperar la regulari
tat, encara que una lleugera dismi
nució en el nivell de l'activitat so

lar va tenir lloc entre 1795 i 1823;
aquesta epoca es coneix com el
mínim de Dalton. Hi ha evidenci
es históriques que suggereixen que
entre 1100 i 1200 es produí un aug
ment en el nivell d'activitat solar,
el maxim medieval, mentre que
entre 1450 i 1550 es produí un altre
mínim d'activitat conegut com de

Sperer,
Hi ha altres irregularitats en el com

portament de l'activitat solar. Per

exemple, és lleugerament asimetri
ca entre hemisferis, és a dir, l'emer

gencia de flux magnetic no és igual
en ambdós hemisferis. Durant

llargs períodes de temps hi ha més
activitat en un hemisferi que a l'al
tre i llavors aquest comportament
s'inverteix. En particular, durant
el cicle 22 passat, l'hemisferi sud
ha estat dominant i, molt proba
blement, aquesta dominancia es

mantindra durant el cicle 23 que
acabam de comencar,
A principi dels anys vuitanta, el

satel-lit Solar Maximum Mission
va detectar, entre 1980 i 1984, que
el nombre de fulguracions d'alta

energia sofria un increment cada
cinc mesos, i es varen suggerir al

gunes teories, no gaire convin

cents, per explicar aquest fet. El

1990, M. Carbonell i J. L. Ballester,
de la Universitat de les Illes Bale

ars, varen fer un estudi del com

portament de les árees de les ta

ques solars i varen observar que
presentaven també una periodici
tat de cinc mesos, és a dir, cada cinc
mesos s'incrementava la superfí
cie total de les taques solars. Lin

teres de l'área de les taques radica
en el fet que estan relacionades
directament amb la quantitat de
flux magnetic que emergeix de l'in
terior del Sol, és a dir, a major area

PAPERS PINTATS I PINTURES

més flux magnetic emergent. En
vista d'aquest resultat, Carbonell i
Ballester varen suggerir la hipo te

si que la causa de la periodicitat
detectada en les fulguracions d'al
ta energia havia de ser una emer

gencia periódica del flux magne
tic, el qual, mitjancant un meca

nisme conegut com a reconnexió

magnética, provocava l'increment
del nombre de fulguracions.
Per comprovar aquesta hipótesi,
calia demostrar que l'increment de
les árees de taques i l'increment del
nombre de fulguracions es produ
la de forma coincident en el temps
i amb el mateix període. EI treball

publicat a Nature per Oliver i Ba-

C�M PO�M fLore� aARTICLES PER A ARTISTES
VASES I MOTLLURES

SANT MIQUEL, 77 - Teletón 971 721483 - Fax 971 71 9312
07002 - PALMA DE MALLORCA
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també va augmentar periódicament.
Així mateix, els resultats mostren que

aquesta periodicitat ha existit al vol
tant deIs máxims d'activitat solar dels

anys1928,1937,1947,1957,1968,1979,
pero no en altres epoques, per tant, té

un caracter intermitent.

Aquests són, dones, els resultats més

importants que es varen presentar a

Nature, d'una banda, que el flux mag
netic emergent des de l'interior del

Sol presenta, al voltant d'alguns ma

xims d'activitat solar, una periodici
tat de cinc meso s i, de l'altra, que

aquesta emergencia periódica desen
cadena l'increment del nombre de

fulguracions solars d'alta energia.
Comprendre quina és la causa

d'aquests epísodis d'emergencia peri
Mica de flux magnetic podria servir

perque fóssim capaces de predir
l'ocurrencia de fulguracions solars
molt energetiques i, per tant, tractar

de pal-liar-ne els efectes sobre la Ter

ra i el seu entornoHester, de la Universitar de les lIles
Balear ) i Bandín de Harvard fa ús
d una récaica maremática quepermer
pre i ament determinar exactament

uan i amb quin període es produeix
un fenomen. Eis re ultats mostren de
forma inequívoca que durant 1980-

19,84, interval en el qua! es va detectar

la periodicitat en les fulguracions, hi

va haver simultániament la mateixa

periodicitat en les arees de les taques.
Per tant si l'área de les taques va créi

xer periódicament, aixó indica que la

quantitat de flux magnetic emergent

WBRES DE TOTS
ELS B"\iSOS
ü\lA1ANS

3t::

WBRES �NFiWTILS
�JUGUETES

WBRES DE TOO

DISCOS I O\SSSffiES

SER\llEl
DE 1lI1BIRES

ESTRANGER"SCarrer d'en Rubi, 5
Tel.71 38 21

0-002 Pal a \1 aJlorca)

*J. L. Ballester iR. Oliverpertanyen
al Departament de Física de la Uni
versitat de les Illes Balears
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lUS, un grup dedicai a I'estu�i
de la conducta humana

El mes de febrer de 2000, en un

col·loqui sobre «Taxonomia i sis
temática humana» es va decidir
crear un rorum d'investigació per
manent, interdisciplinar i interna
cional per estudiar l'evolució del

llinatge huma amb vista al V Con

grés Mundial de Paleontologia
Humana. En aquesta línia, es va

formar un grup d'investigació que
reunia investigadors de diversos

departaments de la Universitat de
les Illes Balears i que ha promogut
la creació del Laboratori de Siste
mática Humana (LHS), aprovat fa

poco
La línia d'investigació del LHS és

l'estudi dels trets de conducta hu

mana en els vessants antropoló
gics, psicológics, psicopatológics i

paleontológics, sense oblidar l'eti
ca mediambiental, la bioetica i eis

aspectes etics i polítics de feno
mens com el de les migracions i

els contactes culturals.
En el breu període de funciona

ment, el LHA ha obtingut l'apro
vació de realitzar un projecte
d'I+D per realitzar l'Estudi

interdisciplinar de trets funcionals del

grauhumá, en col·laboració amb les
universitats de Barcelona i la

Universidad Autónoma de

Madrid, en el qual treballaran 21

investigadors. El projecte pretén
establir una interpretació
interdisciplinar del procés d'evo
lució d'alguns trets funcionals de

l'Homo sapiens (llenguatge, esteti
ca i moral), que són entesos com

els més distintius enfront dels si

mis superiors. Per aixo, esta pre
vist realitzar treballs experimen
tals amb el fi de comprovar la hi

pótesi d'una localització prefrontal
de les capacitats de judici moral,
d'apreciació estética i d'ús metafó
ric delllenguatge, el desenvolupa
ment deis quals podria haver estat

CAMilO J CEt A CONDE

el responsable de la darrera etapa
de l'hominització. També es rea

litzaran models de simulació en

computadora de l'evolució de la

capacitat per valorar i transmetre

cuIturalment les avaluacions i se

n'analitzaran els punts d'inflexió
en l'evolució cultural.
El LHS també té previst empren
dre una campanya de col-laboració
internacional amb la presentació
a la Unió Europea de diversos pro
jectes d'investigació en ámbits com

la modelització de la conducta

humana, l'estudi de poblacions an

cestrals per mitjá del DNA mito

condrial o la promoció d'un codi
d'etica mediambiental de l'arxipe
lag. Per dur-ho a terme, hom col

laborara amb físics de l'Institut

Mediterrani d'Estudis Avancants,
amb antropólegs i etólegs de la
Universitat de Barcelona i amb

neurólegs i psiquiatres de la

Universidad Complutense de

Madrid.
Formen part del LHS el investi

gadors de la UIE Gisele Marty,
Miquel Roca, Antoni Gomila, En

ric Munar, Jaume Rosselló i Juan
Tomás del Departament de Psico

logia; Bernat Riutort, Alejandro
Miquel, Lucrecia Burges, Joaquín
Valdivielso i Camilo J. Cela del

Departament de Filosofia, i José
Afonso del Departament d'Histó
ria. També comprará amb la doc
tora Anna Espino i Xavier Reverte

de I'Hospital Joan March, i d'al

tres institucions hi haurá Miquel
Mique! Bernardo Laureano Cas

tro, Cristian Altaba, Antoni

Rebassa i Esperanza Nada!'

*CamiloJ. Cela Conde és catedra
tic de Filosofia de la UIB.

La línia d'investigació
del LHS és I'estudi
deis trets de conducta
humana en eis ves

sants cntropolóqics,
psicolóqics,
psicoptolóqics, sense

oblidar aspectes etics

i polítics de fenómens
com les migracions
eis contactes
culturals.



La trajectória novel-Iística de

Gabriel J aner Manila, a hores

d'ara, és forca extensa i no neces

sita cap presentació previa. Des de

Labisme (1967) fins a EIs jar
dins incendiats (1997), l'ava

len premis, crítica i, sobre

tot, un sector considerable
deIs lectors, que admiren la

manera de narrar -és a dir,
la forma de veure el món

del nostre escriptor.
Estatues sobre el mar, la seva

darrera novel·la publica
da, em sembla una peca
important en l'ampli mo-

saic de la novel·lística de

Gabriel Janer Manila.
El novel·lista ens con

ta la historia d'uns per-

sonatges que, a més
de seduir-nos, ens

mostren la seva con-

cepció de la vida i
de la literatura. El

nostre autor hi asso

leix una expressi
vitat directa i ele-

gant, sense barro

quismes inne

cessaris, pero
allunyada de la
facili tat i del

llenguatge
light d'una

part deIs nos-

tres narra

dors actuals.
Gabriel

Janer Manila ha construit la
seva novel· la a partir de dos perso
natges, Ramon Despujols i Marie
von Schreber, que sintetitzen acti-

Manila
"'\ abriel Janer

111�mf4l1l.1

*

tuds, sentiments, maneres de pen
sar i trajectóries vitals totalment

diferents. Les histories d'un i d'al

tra constitueixen dues vides paral·
leles completament oposades que,
tot i haver-se trobat en un moment

determinat i d'haver viscut una

historia d'amor, que ha acabat amb
el naixement d'un fill no desitjat,
mai més no es retrobaran. Així,
Estatues sobre el mar és la narració
d'un reencontre impossible.
Janer basteix eIs seus protagonis
tes a partir de la transformació de
dues figures reals, tot sotmetent-Ies
a un intens procés de metamorfo
si. El punt d'arrencada de la

novel· la es basa en l'aventura amo

rosa de Llorenc Villalonga amb la
ballarina alemanya Eva Tay, his
toria que va acabar amb l'avorta
ment del fruit d'aquesta relació.

Janer, pero, fa néixer el fill de la

parella, que és lliurat a mans alie

nes, i comenca la narració de les
vides separades de Ramon i de

Marie, quan ja han trencat. Lla

vors, la baIlarina fuig a l'estranger
i el psiquiatra dóna un tomb a la
seva personalitat, tot adscrivint-se
al feixisme, que constitueix el nou

ordre i que suposa el triomf de la

hipocresia.
Com l'autor de Bearn o la sala de les

nines, Ramon Despujols és un psi
quiatra, director del manicomi pro
vincial (ela sala de les nines»), que
ha viscut el món cosmopolita i frí
vol de l'epoca. Com elI, s'afilia a

Falange a l'inici de la guerra i,
aconsellat per sor Ángela -tan ena

morada d'eIl que accepta ésser-ne
el brae execu tor i arriba a

* GabrielJaner Manila. Estatues sobre el mar. Barcelona: Columna, 2000.
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l'autoimmolació-, aconsegueix un

matrimoni de prestigi amb la seva

cosina Maria Antonia. Des
d'aquest moment, la seva existen
cia es caracteritza per l'obsessió
per la paternitat frustrada i per lliu
rar-se a l'escriptura i al record com

una altra forma de vida, fins que a

la vellesa la degeneració men tal el
duu a confondre l'imaginari amb
el real. Ramon Despujols, bo i fre

gant el cinisme, tampoc no creu

en l'existencia de cap veritat abso
luta. En canvi, la figura de Marie
von Schreber esta construida amb
molta més llibertat respecte del seu

origen real i és resultat quasi per
complet de la capacitat fabuladora
de Janer. Si, per una banda, repre
senta la vida cosmopolita i culta
dels estrangers que als anys vint i
trenta arrelaven a Mallorca; per
una altra, la seva aventura posteri
or, durant la Segona Guerra Mun

dial, la converteix en una persona
nova. Tanmateix, Ramon i Marie
veuen com el seu món s'enfonsa i
és substituít per un altre: ell. ElI,
amb l'arribada del feixisme al po
der, es construeix una nova perso
nalitat, que adhuc nega l'anterior;
pero que no és més que una conse

qüencia del seu cinisme. Ella, des

prés d'assolir la felicitat d'una nova

vida amb el seu marit i els seus fills,
assisteix a la perdua dels éssers es

timats, quan Alemanya és invadida

per les tropes russes.

Estatues sobre el mar alterna la vida
d'ambdós protagonistes, que escri
uen sengles histories. AIs capítols
senars Ramon reviu mitjancant la

paraula la seva existencia des del

present de la vellesa, tot i que so

vint és incapac de distingir el real
de l'imaginat, la veritat del somni.
EIs capítols parells reprodueixen
el quadern de Marie, en que narra

la seva peripecia durant la Guerra

Mundial, a la recerca del fill que
ha quedat a la zona alemanya ocu

pada pels russos. El discurs del psi
quiatra retrocedeix sovint fins als

anys anteriors a la Guerra Civil i

ens mostra un món i uns perso

natges que es mouen al marge de

tota norma moral, lliurats a la cre

ativitat artística i immersos en la

superficialitat i l'esnobisme. Ens

retrata la Mallorca cosmopolita
que Keyserling va visitar, el món
idealitzat dels prostíbuls i de la
colonia estrangera del Terreno,
enfront de la societat mallorquina
tradicional, hipócrita i tancada.

També, una Europa que identifica
amb la cultura francesa i els seus

escriptors més admirats: Anatole

France, André Gide i Marcel
Proust. Marie i Ramon han com

partit aquesta epoca daurada, que
s'ha acabat exhaurint a causa de la
seva dinámica interna mateixa,
igualmen t com la seva relació
amorosa es dissol amb els lligams
confusos que hi ha entre Marie i

Jerebkov.
Estatues sobre el mar introdueix tres

mites relacionats amb l'art i amb

l'escriptura: Faust, Orfeu i Ícar. EI

primer, i de més clara vinculació

villalonguiana, ens presenta l'es

criptura com un pacte amb el dia
ble. Escriu el narrador-protagonis
ta: «Aquí m'he tancat per espai de

quaranta anys, cada capvespre,
amb la fal-lacia de renovar un pac
te secret amb el diable: tot el que
he escrit, cada pagina, les fabulaci
ons que he aleat sobre el paper,
cada minúscula passió filtrada en

tre línies, els sarcasmes que he ves

sat en la construcció d'aquells
mons ficticis que la realitat engen
dra, la ironia subtil que he posat
en la descripció dels hórnens i les
dones que habiten els paisatges
morals dels meus relats només són
una diabolica ingenuítat» (pág. 9).
Tanmateix, la recerca de l'amor
absolut de Marie el duu, com a

Orfeu, a baixar a l'infern pels via

ranys del record: un viatge que aca

bara en el fracás, car Ramon no la

podrá reconeixer quan arriba al
manicomi procedent de la mar, ni

tampoc la trobara al final a

Amsterdam, des d'on li ha arribat
una carta amb cinc anys de retardo
I tot perque la literatura -aixó és,
el fingiment- ha suplantat la rea

litat i els ha convertit en dues

paral-Ieles que mai més no es tro

baran: «Vaig arriscar-me a cercar

el paradís al centre de l'infern; per

que res no ha existit en no esser

aquell pacte, només aquell pacte»
(pág. 216). Tampoc Marie no reei-

xirá en el seu descens als infems a la
recerca del seu fill en l'Alemanya
ocupada pels russos i viura un mal

son, que es converteix en el relat
d'un al·lucinant viatge al fons del
dolor. Al capdavall, pero, tot remet

a un tercer mite insinuat a la
novel·la: la condemna dels hu
mans per haver gosat cercar el pa
radís -és a dir, l'amor, la bellesa ...

-

és com el vol d'Ícar, que Jerebkov
ha assajat de representar sobre l'es
cenari. Al final, el temps és l'únic

vencedor, ja que acaba convertint
els homes en estatues de boira i de
sal sobre la mar.

Estatues sobre el mar, com tota l'obra
de Janer Manila, és un al·legat con

tra la capacitat humana de repri
mir els sentiments i les passions.
D'aquí el vessant negatiu del pro

tagonista Ramon Despujols, que

apren que «l'infern és la submis
sió als altres», la qual «sovint adop
ta les formes de la moral» (pág. 104).
Aquesta idea dóna sentit a tota la
novel·la i, especialment, a una se
rie de personatges secundaris, com

Dominique Tibon, que pensa que
«Només la passió, la desraó i
l'éxcés són seductors» (pag. 73), o

la tia Esperanca, que viu una pas
sió de senectud amb Giorgio, un

jove dragó italiá. Tanmateix, com

Tibon, Ramon Despujols acaba

claudicant, acceptant el fingiment
per sobreviure en la societat hipo
crita de la postguerra, de la qual és
hereva l'actual burgesia mallorqui
na, que destrueix les nostres senyes
d'identitat. D'aquesta manera, amb

aquesta bella historia de passions i
de frustracions, Gabriel J aner

Manila ens demostra, un cop més,
que la literatura només pot ésser
fruit de la inconformitat de l'es

criptor en el seu món.

e
-
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Les transaccions

comercials que

negocien dióricrnent

venedors i el ients

necessiten

obliqotóriornent un

instrument com la

lIengua, parlada o

escrita.

AIs establiments comercials es

concentra un tant per cent molt

elevat de les relacions comunica
tives quotidianes a les quals els eiu

tadans de les Balears dedicam una

gran quantitat de temps cada dia

de l'any, la qual cosa converteix el

cornerc en un dels eixos vertebra

dors de l'activitat humana.

Per aquesta raó la normalització

lingüística del catala del cernere és

cabdal. Ara que el Projecte de llei

d'ordenació del comete de les Ba

lears, elaborat per l'Executiu illene,
s'esta tramitant al Parlament,
l'Obra Cultural Balear COCB) pre
senta el passat 27 de febrer a tots

els grups polítics una serie de pro

postes perque puguin incorporar
se en el text de la futura llei per
tenir «una llengua viva i amb ple
nitud de drets, i en certa manera

comparable a la necessitat i al pa

per del catalá en els mitjans de co

municació o en l'educació», apun
ta el president de l'OCB, Antoni
Mir.
La proposta vol donar «una em

penta al principi d'igualtat Iegal i

practica de les dues llengües ofici
aIs de la nostra comunitat, princi
pi totalment descompensat preci-
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sament en perjudici de la llengua
que és també la propia dels seus

habitants des de fa més de 750 anys
i que ara més que mai es troba en

seriós perill de minori tzació

massiva i, fins i tot, de desapari
ció». És una manera de dur a la

practica la llei de normalització,
aprovada fa 15 anys, que estableix

que tothom a les Illes té el dret de
coneixer i usar la llengua propia, i

que aquest dret implica el d'adre

car-se en catala, de paraula o per
escrit, als organismes públics i tam

bé a les empreses privades; a més,
els poders públics de les Balears
estan obligats a adoptar les mesu

res pertinents i proveir dels mit

jans necessaris per al coneixement
i l'ús de la llengua del país a tots els
ambits i les activitats de la vida
social.
En aquest sentit, l'OCB reclama

«l'adequació a la disponibilitat lin

güística dels amos i dependents
dels establiments comercials al

percentatge de coneixement i d'ús
del catalá a les Balears», ates que el
92 per cent de la població illenca
entén el catala, segons l'estudi del
Centre d'Investigacions Sociologi
ques publicat l'octubre de 1998. Es

pretén «evitar que a gairebé el 85

per cent dels comercos de les Ba

lears, que representen més del 30

per cent dels treballadors, els con

sumidors no tinguin garantia de
ser atesos en catalá»; «abastar tota

l'activitat comercial i no només la
relació del consumidor final amb
el cernere detallista»; «aclarir con

fusions en l'expressió "dret a ser

atesos" que configura el dret dels
ciutadans consumidors»; «millo
rar tecnicarnent alguns aspectes
del text i adequar la descripció de
les infraccions al principi de tipi
citat», i «concretar mesures de fo-
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ment dels poders públics de les
Balears i estimular que els aspi
ran ts a llocs de treball en el sector

del comerc coneguin i utilitzin la

llengua catalana, com també, en

general, totes les que serveixin per
a la consecució dels objectius que
la llei es proposa».

Reivindicacions

Amb la finalitat que el cintada ba
lear pugui ser ates, entes i servit en

catalá en el sector del corriere,
l'OCB demana una serie de modi
ficacions sobre el text actual de l'ar
ticle 8, que fa referencia als drets

lingüístics, del Projecte de llei.
Es presenta un text alternatiu en

que s'aclareix que tant els establi
ments de detall i el cernere mino
rista han d'atendre i servir els seus

usuaris «en qualsevol de les llen

gües oficials de les Illes Balears en

que decideixin ernprar». Així

s'alleugera la inclusió de les acti

vitats mercantils a l'engrós, ja que
moltes d'aquestes relacions comer

cials es desenvolupen als magat
zems oberts al públic, tot i que les

persones que hi comprin siguin
comerciants minoristes, professi
onals o treballadors autonorns.

Perque els drets lingüístics de l'usu
ari en llengua catalana del sector

del corriere pateixi les mínimes

desigualtats i discriminacions,
l'OCB demanda que als punts de

venda minoristes i al detall en que
«s'ocupin durant la major part del
seu període anual d'obertura tres o

més persones o treballadors amb

qualsevol classe de contracte, in

closos, en el seu eas, les persones

que n'ostentin la titularitat de l'em

presa o en siguin representants, els

destinataris/consumidors tenen, a

més a més, el dret a ser atesos en la

mateixa llengua oficial per la qual
hagin optat». D'aquesta manera, es

rebaixa l'aplicació dels drets lin

güístics dels establiments comer

cials de més de cinc treballadors, 1

fixat per l'Executiu balear, a tres.

1 Elnombre d'empreses de més de einc treoalladors en el

subseaor de comercos aldetallsesuuaen 938 (15,2per
cem) sobre un total de 6.167, mentre que el nombre de

treballadots es colloca en 22.059 (69,3percenulelglobal
depersones afiliades al total de COIIli!rfOS) sobre un total
de31.859.

El Govern balear té

competencia plena en

cernere interior

La diferencia de tractament en tre

els punts de venda que ocupen
cinc treballadors o menys i els que
superen aquesta xifra «rau en que
als primers el consumidor té dret a

ser ates (entes i servit) en alguna
de les llengües oficials de les Bale
ars i a no ser dis-
criminat per raó
de la llengua
emprada. Altra

ment, als esta

bliments de més
de cinc treballa-

dors, el consu-

midor té, a més a més, el dret a ser

ates en la llengua oficial que trii.

Aixó vol dir ser entes, respost i ser

vit».
Lusuari ha de ser informat dels

seus drets lingüístics, per la qual
cosa l'OCB demana que el Govern

s'encarregui de «regular per la via

reglamentaria [oo.] l'ús d'un distin

tiu que, col·locat en lloc ben visi
ble a l'interior i a l'exterior dels

establiments, informi de manera

sintética i comprensible els desti

nataris/consumidors de llurs drets

lingüístics» .

A més a més, l'OCB exigeix que
«els avisos, les senyalitzacions, el

retols, els cartells d'informació ge
neral i particular, i també les ofer
tes de serveis o productes, de ca

racter fix o eventual, de l'exterior i

de l'interior del local, transmesos

per qualsevol mitia escrit, sonor,

visual, telemátic o d'altre genere
als consumidors finals i/o detallis

tes dels establiments hauran de ser

redactats i/o emesos, almenys, en

catalá», I si no s'utilitza la llengua
propia, «el text escrit i/o missatge
emes o difós en catalá haurá d'apa
reixer en primer lloc i tenir una

ubicació, dimensió superficial i

durada preeminents».

També es reclama a les adminis

tracions públiques promoure l'ús

progressiu del catalá a tots els am

bits regulats per aquesta llei: «a

aquest efecte esmercaran els fons

econórnics adients per assolir la

plena normalització lingüística del

sector i garantir l'efectiva realitza

ció dels drets dels ciutadans», i «se

ran objecte de subvenció tots els

canvis de les retolacions, senyalit
zacions i cartells inforrnatius» dels

comercos, «sempre que l'empresa
ri opti pel text en catala». Les aju
des econórniques també s'esten

dran aIs «cursos formatius que ha

gin de seguir els treballadors auto

noms o per compte alíe amb un

coneixement insuficient de la llen

gua catalana».
Per altra banda, l'OCB proposa

que les «ofertes d'ocupació hauran

d'incloure almenys com a merit

preferent el coneixement del cata

la per als aspirants», «Aixó s'ha

d'entendre amb total respecte de



la llibertat de contractació final per
part de I'ernpresari.»

Sancions

La proposta de l'OCB per modifi
car el text del Projecte de llei d'or
denació del cernere a les Balears

sos i els documents d'oferta de ser

vei, qualsevulla que sigui la forma
de transmissió, en llengua catala
na amb extensió i preeminencia».
També es podria multar pel fet

«d'impedir o d'obstaculitzar greu
ment aIs treballadors l'assistencia
aIs cursos formatius de la llengua

catalana»; «la
falta d'esment
de la conveni
encia de conei
xements del ca

tala en les ofer
tes d'ocupació
per al sector», i

«en general, tota vulneració
d'aquesta llei que contrarii: els drets
i deixi d'observar les obligacions
que s'estableixen en materia lin

güística».

L'OCB pretén I'odequcció
lingüística deis amos i

dependents deis comercos

també reclama la tipificació d'una
serie de sancions a aplicar en el
sector del comerc per aIs qui no

compleixen els drets lingüístics de
l'usuari en catalá i que afecten les
establertes pel Govern de les Illes
Balears en l'article 49.
Seran sancionables «aquelles em

preses que es neguin a entendre,
atendre i/o servir, segons els casos,
eIs destinataris de l'activitat co

mercial, consumidors finals i de
tallistes en la llengua oficial en que
aquests decideixin ernprar».
En la mateixa situació es trobaran
els cornercos que «rebutgin col·locar
i mantenir en lloc ben visible de
l'exterior i de l'interior deIs esta

bliments que regentin la senyalit
zació, els retols, els cartells, els avi-

Acceptació

De totes les propostes presentades
per l'OCB als grups polítics amb

represen tació al Parlamen t, de
moment dues, que afecten l'article
8 de manera parcial, ha estat

aceptades en forma de esmenes

per part dels partits que formen el
Govern de Progrés, un vegada «es

tudiada i garantida la Iegalitat» per
part deIs serveis jurídics de la Cam
bra balear.
En concret, el PSIB-PSOE, PSM-

La UGT recorda que les Balears són unes flles

Ituristiques, i no ereum en la necessuat d'establirnormes.

; - � t�
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EN, EU-EV i el Grup Mixt, que
inclou UM i el COp, han acceptat
ampliar l'obligació d'atendre en

catalá a totes les empreses del sec

tor del corriere amb més de tres tre

balladors amb contracte.

Igualment ha estat admesa la pro
posta de l'OCB d'informar els usu

aris del comete sobre quins són els
seus drets lingüístics, ja que, final

ment, la seva plasmació real es re

legara a un posterior desenvolupa
ment reglamentario �OCB advoca

per la col-locació d'un distintiu
ben visible a l'interior i a l'exteri
or de l'establiment.
No obstant aixó, el president de

l'OCB, Antoni Mir, ha anunciat

que «realitzarem un seguiment
exhaustiu de tota la tramitació par
lamentaria del Projecte de llei d'or
denació del corriere de les Balears

perque s'incloguin finalment en el
text legislatiu definitiu la resta de
les nostres propostes no previstes
en les esmenes acceptades, ja que
és cabdal aconseguir la tipificació
de faltes per incompliment de la
llei, si no, la llei sera paper banyat».

Rebuig

La defensa dels drets lingüístics en

el sector del comerc enarborats per
l'OCB ha estat rebutjada pel Pp, la

patronal del ram, Afedeco, i la cen

tral sindical UGT, tot i que reco

neixen que «no produirá perjudi
cis económics». A l'altre costat de
la balanca es troba la patronal
Pimeco, que aplaudeix i encara tro

ba «insuficien t» les reformes del
text legislatiu proposades per
l'OCR
El coordinador interinsular del Pp,
J osep Juan Cardona, reconeix que
les esmenes sobre els drets lingüís
tics «no perjudica económica
ment» el ram productiu del co

mere, pero «no es pot incloure en

una llei económica». Cardona in
sisteix a remarcar que «aixó és una

llei económica i, per tant, no es

imprescindible ni necessari» in
cloure esmenes en defensa de la

igualtat del catalá davant el caste

lla: «el text d'aquesta llei ja té prou
deficiencies, tot i que una més ja
no fa mal.» A més, el coordinador



interinsular dels conservadors ba
lears critica que «ampliar l'obliga
ció d'atendre en catalá als establi
ments comercials amb tres emple
ats afectara greument els comercos
turístics, en els quals el major nom

bre dels seus consumidors són es

trangers i no balears».

Les tesis defensades pels populars,
i també la manca de mal econo
mic que pot provocar en el sector

del comerc aprovar aquestes esme

nes, són recollides per la patronal
Afedeco, presidida per Pau

Bellinfante, que subratlla que «no

es tracta de perdues economiques,
sinó que aquest tipus de modifica
cions no han d'anar dins una llei
de corriere. Aixó s'ha de legislar a

través d'una llei general que afecti
a tots els sectors productius de les

Balears». Bellinfante afegí que «els

empresaris del sector del comete
ja tenim prou feina per trobar una

persona que sap iga vendre,
imaginau-vos ara per trobar una

persona que a més parli bé el cata

la». És per aquesta raó que el res

ponsable maxim d'Afedeco deixa
ben clar que «nosaltres ja ens pre-

ocuparem d'atendre la gent en la

llengua que reclarni perque alío

que volem és vendre; per tant, la

introducció dels drets lingüístics
en el sector del comerc és inneces
saria».

Per la seva part, el secretari gene
ral de la Federa
ció de Corriere
de la UGT,
Pedro Calvo,
critica que les

disposicions
oficials poden
«crear un pro
blema on en realitat no n'hi ha», i

recorda que a les Balears «la mul

tiplicitat d'usos lingüístics no ha

plantejat cap conflicte laboral a

treballadors i empresaris». La cen

tral sindical subratlla que «no se

ria bo» fer diferencies entre treba
lladors i clientela catalanoparlant
i castellanoparlant. A més, la UGT
recorda que les Balears són unes

illes turístiques en que les dues llen

gües oficials es barregen amb l'an

gles i l'alemany. És per aquesta raó

que posen en dubte la necessitat

d'establir normes i no hi troben

sentit: «No es tracta d'exigir una

torre de Babel comercial, és prefe
rible la diversitat».

En una posició diametralment

oposada s'ha col·locat la patronal
Pimeco, que presideix Demetrio

Peña: «Aquesta és una llei de mí-

Es reclama a les
administracions

públiques promoure
['ús del aualá amb
subuencions.

nims i insuficient que no produirá
cap tipus de perjudici econórnic,
ates que a les Balears hi ha 2.332

punts de venda amb tres treballa

dors -el 12,9 per cent deIs comer

�os- sobre un total de 18.072 esta

bliments comercials -dades del

cens de l'any 1993-, i hi ha 1.118

empreses amb més de cinc.» Les

esmenes en defensa del drets lin

güístics, segons Peña, «són una

primera passa per a una normalit

zació lingüística futura; quant més

es xerri, millor, perque hi ha molts

d'enemics en contra del catalá».

Peña remarca que Pimeco «dóna

suport a la normalització a través

del corriere com ja queda clar en el

nostre nom: Pimeco s'escriu amb

i llatina i no i grega», EI president
de Pimeco critica que «al mallor

quí, si li parlen en castella, tot d'una

deixa de xerrar en mallorquí i can

via al castella, la qual cosa no pas
sa a Catalunya, allá la gent conti

nua parlant en catalá». Tot i aixo,
Peña es mostra molt preocupat pels
problemes que pot provocar la tra

ducció de paraules «agafades» del

castella que «ja pertanyen al nos

tre vocabulari mallorquí, les quals,
un cop traduídes al catalá, la gent
no pugui entendre i no sápiga que
venem».



Maria Villagómez
la paraula precisa, I'amistat sincera

i la conversa enriquidora
Vuitanta anys, setanta

d'aquests dedicats a la

poesia. Cos envellit,
ulls que cerquen una

lium que no arriba,
memoria lúcida i

prodigiosa.

El poeta guarda en el record allo

que se'ns esvaeix als més joves.
Una conversa tranquil-la i repo
sada fa reviure moments, viven

cies, records i treballs. Tota una

galeria de personatges desfila per
la seua conversa.

EI tinc al davant i afegeixo re

cords als records. Aquell home

aIt, d'aspecte senyorívol, embol
callat amb escreix aquells freds
dies d'hivern, amb la moto en

gegada cap a Sant Miquel de
Balansat o Sant Francesc de s'Es

tany, el torno a veure a les con

traportades dels llibres de Selec
ta exposats als aparadors de les
lIibreries de Vila: Sonets de

Balansat; La Miranda; Eivissa. La

historia, la terra, la gent...
El pintor Antoni Marí Ribas

Portmany em permeté iniciar-me

en la lectura de Maria

Villangómez. La biblioteca de la
Caixa de Pensions, al passeig de
s' Alamera, em posa a l'abast
l'obra publicada als anys 50.
El cintada i poeta illene escam

pa en els anys vinents el conei
xement escrit de la llengua cata

lana a tota una colla de joves, els
mostra la potencia creadora de

bellesa, els il-Iusiona amb medi
tacions i reflexions historiques i

estetiques, els predica la fidelitat
a una cultura, els encisa amb la
conversa enriquidora i els inicia
en els camins plaents de la lite
ratura. Lerudició del mestre, que
combina amb qualitats humanes,
com la senzillesa, l'amabilitat, la

dignitat, la prudencia i la cons

tancia, s'amaneix amb l'exemple
cívico

Les llavors escampades donen
fruit. Ladmirable tasca creadora
de M. Villangómez tanca un ei
de poetic i n'obre un altre d'es

plendides traduccions de poetes
universal s, adapta el teatre das
sic a les passions encoratjadors
d'un món canvian t i difícil, ai
xeca el camp d'Eivissa als més
alts cims de la prosa catalana i
situa sempre les Pitiüses en un

bellíssim mare crornátic medi
terrani.

Arriben i se succeeixen distinci

ons, que el poeta rep amb agraí
ment exempt de brins orgullosos:
la Creu de Sant Iordi, Fill Il-lustre
de la ciutat d'Eivissa, Medalla
d'Or del ConselI Insular
d'Eivissa i Formentera, Medalla
d'Or de les Illes Balears, Meda-



lla d'Or de la DIB, Premi d'Honor
de les Lletres Catalanes, Doctor
honoris causa per la Universitat de
les Illes .Balears, Menció d'Honor
de l'OCB, Reconeixement de Me
rits de l'Ajuntament de Manacor...

Aquests guardons no l'allunyen dels
seus objectius, prudents, callats, dis

crets: la represa i consolidació de

l'lnstitut d'Estudis Eivissencs, la

dinamització de les publicacions en

llengua catalana, l'entrada d'una

generació en el món literari, el pro
gressiu avanc en l'ensenyament de
la llengua propia, el despertar col
lectiu dels pobles illencs.

A l'espigó de la seua vida, Maria

Villangórnez continua practicant,
amb les limitacions pr óp ies de

l'edat i la salut, la paraula precisa,
l'amistat sincera, la conversa enri

quidora. En unes Pitiüses en fort

Maria Villagomes: amb elpoeta eivissenc Vicem Valero.

perill de desarrelament i desperso
nalització, el far de llum i el fona
ment sólid de Villangómez ens mar

ca el camí per on hem de transitar

eivissencs i formenterers agraíts.

*Maria Serra és el president de
l'Institut d'Estudis Eivissencs
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¡Mallorquines i l'Aéampallengua,
que enguany muntará les seves

tendes de campanya a Felanitx,
entre els dies 28 i 29 d'abril. Las-

l'OCB»,

mostra que viatiará pels pobles de

lid
Mallorca per donar a coneixer e!

Va emOSSf .

passat, el present 1 e! futur de
� 1'OCB. D'altres optaren per fer

.qualque compra a les diferents
parades muntades a la placa dels

Pelegrins o per passejar pels vol
tants del Santuari i així gaudir
del dia assolellat. No faltaren eis

qui s'interessaren pels prepara
tius del macroarros brut que es

cuiná per a l'ocasió. I és que en un

dia de festa amb bona música i
¡

companyia, hom s'ha d'assegurar
que hi hagi bona teca.

Pero el migdia fou l'hora que re

ní a tots els amics i socis de
l'OCB a la placa del Lladoner per

Sa Pobla participar en l'ofrena a la Flama
de la Llengua que realitzaren
eliment Garau, presrdent del
(

Grup Blanquerna, Catalina Fer-

_�t
ra, en nom de les delegacions de

l'entitat, Mique! Socias, en repre
sentació dels Joves de Mallorca

per la Llengua, Maria Tous, com

a portaveu de les Escoles Mallor

quines, i Antoni Mir, president
de l'OCB. A continuació, el prior
de Lluc, Jaume Reinés, saluda a

tots els que estimen Mallorca i la

llengua catalana, a més anima els

nouvinguts perque se submergei
xin en la nostra cultura per ser

un més en e! nostre petit país.
El testimoni del prior el
recollí e! menorquí Joan

Francesc López
Casasnovas, que fou l'en

carregat d'exposar la

precarietat de l'ús de! catala
en la societat civil balear, amb

dades tan preocupants com

que un 30 per cent de la pobla
ció no sápiga parlar catalá, més

d'un 50 per cent no el sápiga es

criure i tan sols un 50 per cent e!

parli de manera habitual. Final

ment, el president de l'OCB re

clama al Govern de Progrés el
total compliment del seu progra
ma lingüístic i cultural per esten-

dre l'ús de la llengua catalana a

tots els ámbits de la vida social
illenca i garantir e! coneixement

de la nostra llengua i la nostra

cultura a tots els nouvinguts. I
convoca els mallorquins a parti
cipar en la VII Diada per la Llen

gua i l'Autogovern de! S de maig,
perque institucions i societat as

sumeixin e! catalá com a objec
tiu cabdal i qüestió de país.
Mir repassá l'acord programátic
a que arribaren els sis partits que
han fet possible la formació



Joan F. López Casasnovas
,

•

Grau de coneixement. Di
uen que les illes Balears som

la reserva del catala, Si és pel
coneixement de la llengua,
sí: els nivells no són gens
menyspreables. Pero la con

servació del catala a les illes
Balears seria -fent cas a

Josep M. Llompart- fruit
d'una inercia, no d'una con

vicció, i acó té un perill evi
dent: qualsevol entrebanc

que sorgís, per petit que fos,

podia trencar aquesta iner
cia. Sí, en efecte, l'evolució
ha estat positiva des que ha
millorat la presencia ambien
tal del catalá a la vida públi
ca, i, en especial, des que l'es

tudi sistematic del catala es va

introduir en l'ensenyament.
Tampoc no deuen ser alienes
a aquesta millora les extensi
ons d'educació d'adults i els
cursets de llengua que du
rant forca anys estan impul
sant entitats culturals de fon
des arrels populars, les quals
estan subvencionades o no

per administracions locals i

autonómiques. Entitats que,
com l'Obra, han fet un ser

vei al país absolutament im

pagable.
Situacions diferents a cada
illa i globalització balear.
Partíem de situacions sensi
blement diferents a cada
illa. Si a les Pitiüses el pro
cés no s'atura, que no duu
camí de fer-ho, aviat més de
la meitat de la població no

sera competent en catala i el

grau d'analfabetisme en la

llengua propia del país min
va en menor mesura. A
Mallorca les diferencies són
molt marcades entre Ciutat
i el seu entorn (Llucmajor,



Calvia ... ) respecte a la Part

Forana, an els índexs de

competencia lingüística en

catala són superiors i simi
lars als de Menorca, l'illa

amb millar situació. Amb
tot i amb aco, la disminució
en l'ús del catalá aral pro

gressa de forma preocupant
també a Menorca, com a fe
nomen lligat a la homogene
ització del model econórnic

balear, amb un pes cada ve

gada més fort del sector ser

veis. A la fi de segle, ja la

balearització económica és

un fet sense excepcions a tot

l 'arxipelag. A la vegada,
aquest afecta lógicament les

zones més urbanes i densa
ment poblades.
Les dades estadístiques di
buixen un panorama més
aviat fose per al futuro Per

que una llengua minorit
zada no es recupera del seu

estat de prostració si no hi ha
voluntat positiva i decidida
de la immensa majoria dels
seus parlants, siguin de les

opinions polítiques, cultu
rals i fins i tot nacionals que
sigum,
En un futur no gaire llunyá
el catala podria passar de ser

llengua propia de les illes Ba
lears a ser llengua historica

d'aquestes illes o, fins i tot,
a esdevenir finalment una

llengua de substrat, que expli
caria determinades peculia
ritats del español de las Islas

per a curiositat d'estudiants
de filo logia.
Tenir en compte la realitat
social no vol dir resignar
s'hi. La situació precaria de
la llengua catalana avui a les
Illes no neix, amb tot i amb

aixó, per generació espontá-

nia, sinó que és el resultat de

tot un conjunt de decisions

adoptades per regims polí
tics hostils. Cal no oblidar la

perspectiva historica, per

que si política ha estat la per

secució i polítics han estat

els mobils de la repressió, les

mesures polítiques hauran

de ser necessaries, impres
cindibles .... Imprescindi
bles, i tanmateix insufici

ents, si al costat de mesures

legals no s'hi veu un poble
que empeny la recuperació
del seu patrimoni lingüístico
«Qui, si no tots, i cadascú per

torna, / podrem crear des

d'aquests límits d'ara / l'ám

bit de Hum an tots els vents

s'exaltin, / l'espai de vent an

tota veu ressoni? / Pública

ment ens compromet la

vida... » -diu el poeta Miquel
Martí i Poi, volent signifi
car que tots estam cridats a

la tasca cívica de bastir la

nació.
«La defensa de la llengua
esta per damunt de la políti
ca» -afirmava un director

general de Cultura l'any
1995. No em sembla afortu
nada aquella afirmació, ve

nint d'un político Més tost,

pens en allo que escrigué
Josep Vicene Foix, que tata

llengua reclama una política.
El repte actual precisament
és de poder comptar amb
una política, no entesa, pero,
exclusivament en un sentit

institucional, sinó també en

un sentit ampli, mobilitza

dor, que hagi compres que
la mateixa política lingüís
tica institucional tindrá exit
en la mesura que tindra més
i més suport social.

Quinze anys després d'entrar

en vigor la Llei de norma

li tzació lingüística de les

Illes Balears, si més no al

guns dels nostres governants
saben perfectament que la

[orca del nostre país radica

especialment en la formació so
lida de la nostra gent i que

aquesta política lingüística, cla
ra i decidida, requereix una or

ganització institucional trans

versal que afecti tata l'admi

nistració i tots els sectors so

cials ...

I, tanmateix, les tactiques de
sensibilització i les mesures

de suport i promoció i

dinamització que la Llei 3/
1986 impulsa són febles ca

nyes per resistir els míssils
de la globalització que llan
een els poderosos. Més val
saber-ho i dir-ho.
Levidencia que l'ús social
retrocedeix a zones ben con

cretes, urbanes i populoses
(Palma, Calv iá, Eivissa,
Maó ... ) ens hauria de tenir

inquiets, si no alarmats. Cal
fer més.
La llengua catalana ha fet
camí en importants ambits
de la nostra vida social -

l'ensenyament, l'Adminis
tració pública, les indústri
es culturals ...-, pero ni tan

sols en el millor dels casos

podem alenar satisfets sobre
el seu futuro És insegur i re

clama el compromís de mal
ta gent. És la desafecció crei
xent entre la joventut; és
l'anomenat procés de llati
nització que avanca. També

l'impacte del fenomen im

migratori per a la salut del
catalá pot ser devastador.

Tanmateix, és cert que els
nostres problemes amb la
normalització lingüística no



s'expliquen fonamental
ment per les elevades taxes

rnigratóries, sinó sobretot
per la incapacitat que tenen

les nostres institucions d'au
togovern per intervenir efi
cacment tant en materia
d'immigració com en tants

altres camps de la nostra

vida col· lectiva.
La inserció social i ciuta
dana deIs nouvinguts. Per

cert, que els immigrants s'in

tegrin, que parlin o no cata

la, dependra en gran mesu

ra de l'ambient social que
trobaran, de la necessitat que
en tindran. No seran els
nous immigrants els qui fa
ran bascular el plat de la ba

lanea cap a un costat o cap a

l'altre, sinó la mateixa acti
tud dels catalanoparlants, de
les nostres institucions cívi

ques i polítiques, del nostre

govern.
Primer són els drets ecivils,
socials, polítics). Abans de
demanar adhesions a essen

cialismes que ningú no sap

prou bé com definir, cal fer
dels immigrants, residents,
ciutadans, perque només des
de la llibertat i la plenitud i
la igualtat de drets és possi
ble construir el futur d'un

país en que els seus ciuta
dans se sentin actors de la
historia i maldin per conser

var un patrimoni cultural
fruit de la capacitat de dia

leg i d'autogovern.
Qualcú [Guillem Simó

Roca] ho ha dit: «És el mo

ment de cercar punts de co

incidencia entre aquells que
estan més próxims, perque
vivim en estat d'emergencia:
fins i tot el signe identificador
més dar -la llengua- és en

perill crític a les árees més

poblades de l'arxipelag. Si el
vaixell corre el rise d'enfon
sar-se, sembla que la preo
cupació no hauria de ser in

terrogar-se sobre el propi
ésser, sinó salvar-nos del nau

fragi. Que l'acció vagi, per
una vegada, una passa més
endavant que els dubtes.»
Territori i cultura, balda
ment els sapiga greu a molts

cosmopolites de pa amb

fonteta, són l'antídot als
efectes perniciosos de la glo
balització. Aquest poble nos

tre, fará mai el pas de deixar
de ser provincia per passar a

ser més lliure?
S'ha de poder intervenir.
Cal o no cal fer intervencio
nisme cultural? Hi ha algú
que pensi sincerament que
les llengües es defensen to

tes soles? Defensar la llengua
no és tenir una visió nacio
nalista esquifida, sinó, al con

trari, és fer ano que fan les na

cions poderoses sense dema
nar permís a ningú. Com ha

publicat ben recentment

Josep-Maria Terricabres

tRaons i tapies, 2001), «Les

llengües són el resultat de

processos llargs i complicats
en les relacions culturals i

polítiques de la humanitat.
Si en cada llengua hi ha bona

part de la vida d'un poble,
darrere de cada llengua hi ha
tot el poder de les nacions

que la parlen i, per tant, hi
ha poder sociológic, econó

mic, polític i cultural. Les

practiques proteccionistes -

algunes hiperproteccio
nistes- dels estats a favor de
la llengua propia haurien de
ser un argument suficient

per als més despistats en

aquest punt.» No és precisa
ment darwinisme lingüístic
o liberalisme allo que fa

Franca en defensa de la

franeofonia; o el que fa Espa
nya amb el castella i la

hispanidad. I nosaltres no ho
hem de fer per al catalá tant

com puguem? És una evi
dencia: les lleis espanyoles
no protegeixen amb igual
vigor el catalá i el castella.
És just exigir que a les illes

Balears hi pugui viure tot

hom amb benestar, sense ex

dusions de cap tipus. I per
aixo també és just reivindi
car que, tal com ara aquí es

pot viure només parlant cas

tella, també hi puguem viu
re les 24 hores del dia només

parlant catala. La conviven
cia lingüística no es pot
construir sobre la desigual
tar i la injustícia. EIs ciuta
dans balears hem de poder
ser ciutadans normals en el
nostre propi país, parlant la

llengua que ens és propia.
La llengua és cosa deIs jo
ves. Dones, sí, cada vegada
hi ha més al-lots que saben

llegir i escriure en catalá,
pero al pati de l'escola o ins
ti tut, al carrer, a ca seua, als

jocs, a la vida ei segurament
sense mitiancar-hi cap deli
beració conscient) decidei
xen que el castella és l'opció
idiomática.
Caldria prestar maxima
atenció al fenomen següent:
es tracta de la primera gene
ració de joves nats al nostre

país, pero ja no catalanopar
lants. Cada vegada hi ha als
nostres centres docents un

nombre més gran d'alumnes

que no s'expressen en cata

la. Són al·lots i al· lotes que



ja tenen competencia escri
ta: comprenen i s'expressen
en catala escrit quan se'ls de

mana, pero, en canvi, mos

tren grans dificultats d'ex

pressió (i alguns de com

prensió) oral. Per acó, eviten
de manera espontania l'ús de
la nostra llengua. I han anat

o van a escola en catalá, i

pensen continuar vivint al

país. Són d'aquí. Pero se'n
fumen de la llengua propia
del seu país, perque la seva

llengua propia individual,
familiar, és el castella. Més
enlla del discurs modernit
zat del nacionalisme espa
nyol i de les modes, el eas és

que per a ells el catalá és so

cialmen t innecessari. I no

són immigrants.
És normal, dones, avui la si
tuació del catala a les illes
Balears? Ho és si entenem

per normal que, ara com ara,
un 30% de la població no sa

piga parlar catalá, que no

més d'un 50% el parli de for
ma habitual i que més d'un
50% no el sapiga escriure. O

que prop d'un tere dels qui
el saben parlar encara no el

sapiguen escriure.

I, tanmateix, si el catalá ja fos
en situació de normalitat,
llavors que en diríem, de la
situació del castella? Diríem

que viu en situació d'altíssi
ma anormalitat, j a que
aquesta llengua al nostre

país s'atraca al 100% en to

tes les habilitats. Catala i cas

tella viuen en un estat de fort

desequilibri i és comprensi
ble que, per a aquells qui
creuen que el catala és un ele
ment accessori, prescindible
en la nostra vida social, la
normalització és un procés

acabat (n'hi haurá que, fins i

tot, considerin que s'ha anat

massa enfora). Pero per a

aquells qui creim que cal
tornar al catalá el valor d'ele
men t vertebrador de la nos

tra comunitat i d'eina natu

ral d'integració social, com

per temps era -fins i tot en

el mare del plurilingüisme
creixent de la societat moder

na-, els déficits que arrosse

ga el catala són immensos. O

sigui que hi ha molta feina

per fer i el camí cap a la nor

malitat plena s'intueix molt

llarg i incerto
Tindra raó Carme Junyent
i el catalá estará entre aquest
90% de llengües existents

que desapareixeran al segle
XXI? La lingüista afirma

que el catalá esta entre el cen

tenar de llengües del món

que en unes tres generacions
poden deixar de parlar-se.
Un cop una llengua ha en

trat en l'estadi de decaden

cia, la primera fase mostra

que la majoria de parlants
d'aquesta llengua és la gent
gran o la població de més 50

anys. És la fase més llarga i
el ca tala j a hi esta cremant

la darrera cera. La segona
fase de decadencia és més
rápida, La tercera és la mort.

Avis i néts s'han deixat d'en
tendre.

[A les ciutats d'Alacant, Va
lencia, Calviá i a tota la

Catalunya Nord el catala és
residual si no és que ha des
aparegut. A Palma, Eivissa,
Maó, etc., hi esta en franc
retrocés, que és general a

major o menor grau arreu

dels Parsos Catalans. J u

nyent ens alerta que no hi ha
hagut cap Estat, tret d'Israel,

que hagi salvat el seu idio
ma quan entren en aquest
procés i «molt menys quan
a les comunitats es dóna el

bilingüisme. -l
Trenta anys després que el

gran poeta Salvador Espriu
n'escrigués els versos, en que
queda aquella afirmació
d'eticitat imperativa: «Sí,
compren-la i fes-la teva, tam

bé, / des de les oliveres, / l'alta i
senzilla veritat de la presa veu

del vent: /Diverses són les par
les i diversos els homes, / i con

vindran molts noms a un sol

amon>, i l'han compresa ni se

1 'han feta seva des de les olive

res, i de l'amor ... , més val
deixar-ho córrer: és ben cert

que dos no s'estimen si un

no ho vol. Que per molt que
et diguin que t'estimen, no

t'estima gens aquell qui et vol
sotmes i que et maltracta.
O sí! Per ventura els discur
sos institucionals i d'alta cul
tura es continuaran fent en

catala potser per uns quants
segles com a parafernalia
historica ...

Que ens queda, dones, si no

la resistencia?

Diguem-ho prou fort, per
acabar; és una cosa que va

més enlla de totes les consi
deracions que hem fet, per
que de fet les travessa totes:

la defensa de la llengua, de
la llengua de cada país, és un

acte de profunda responsa
bilitat democrática, Un any
més l'Obra ens hi convoca.

Hem d'anar-hi, hem de ser

més, no podem defallir. Avui
no hi pot haver democracia
sense respecte nacional. La

paraula d'un poble és la seua

dignitat.

(Lluc, 25/03/01)



pervivencia». No obstant aixó, el

president de l'OCB remarca que
«la realitat encara és una altra i
som a anys llum d'aquest desple
gament», i reclama «on és el pia
de xoc governamental que ho faci
possible?»
El programa del Pacte de Progrés
també diu que «la llengua catala
na, que és la propia de les Illes
Balears tal com estableix l'Esta
tut d' Autonomia, representa
aquell element que ens identifica
com a poble i vertebra

culturalment, per aixó sera objec
te d'especial protecció i norma

lització en tots els ámbits de la
vida política, social, económica i
cultural del país». Mir demaná a

l'Executiu «OH és aquesta protec
ció especial?»
I el darrer punt de l'acord pro
gramatic lingüístic i cultural es

refereix que «la normalització lin

güística es fara respectant eIs
drets de tots aquells col-Iectius
que integren la nostra societat i

u

que tenen com apropies altres

llengües (especialment la caste

llana), i es possíbilitara a totes

aquestes persones el coneixement
de la llengua i cultura própies de
les Balears per tal de facilitar-ne
la integració i la cohesió social al

país». El president de l'entitat

IIcelles

It�

torna a demanar al Govern d'l
Progrés «on són els instruments!ngua.
que ho possibilitaran realment?»
Per aixó, Mir subratlla una vega
da més la importancia i la neces-draitx
sitat de participar en la VII Dia-. �da per la Llengua i l'AutogovernlllllllJ

Idel 5 maig, a Ses Voltes de Pal-� a la

ma, «per empenyer amb forca i�
fer pinya i complir el programa>>.!ngua.
Amb el eant de l'himne nacional
de Mallorca, La Balanguera, i la

fotografia dels representats delsltstitx
pobles i de les entitats mallorqui-. �nes clamant un «Sí a la

llengua»,1IIIIIIJ1finalitzá l'ofrena a la Flama de la

Llengua. A partir d'aquest mo-

ment la festa esclatá. Les actuaci-!ngua.
ons castelleres es fongueren amb
els acords i les passes dels bole

ros, mentre que els més petits no. Maria
s'aturaven de jugar amb l'anima-. �ció que s'hi prepara. IIIIIIIJ
La disbauxa castellera arrabass�1 a la
els aplaudiments dels 1.500�

FOTO 4. EAcolliment canuiála seua fesomia de camp dejoc deis mésjoves a gran menjadorper ais centenars de comensais que no oolgueren
perdre's eL saborós arrñs brut, ni el vi negre, ni la fruita.

,. '"

FOTO 5. El moment més emotiu de lajornadafou l'homenatge que I'OGB rete a M�uelFullana (J905-2000), socifll�uJadon autor del logotip
de l'OGB, amb l'entrega d'un plat commemoratiu a la seua vú!ua, Iv!�rgalúfa GoLom Castell, acte que es t�nca .amb un gran

,

aplaudiment deis assistems. Lliuraren elplat elseu nét Frederic Melzs ¡ Mana Tous, membre de laJuntaDireciioa, ambdós a I esquerra

de la imatge.
. . .

M'FOTO 6. Maria Magdalena GoLom Marroig, la socia mésjove de l'OGB,ja que és membre de l'entuat des del dia delseu natxemem. arza

Magdaleneta representa la tercera generació desocis de l'OGB. u
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Maria Barceló, presidenta de la

Societat Arqueológica Lul·liana,
entitat que té més de cent anys
d'história i que ha estat guardona
da amb la Medalla d'Or de la Co
munitat Autónoma, considera que
és molt important la consciencia

ció per conservar el patrimoni cul
tural. La societat fa una labor d'in

vestigació d'aquest patrimoni i

aquesta és l'aportació per conser

var-lo i preservar-lo.

Maria Barceló considera que la Seu
i altres monuments estan salvats i
el que corre perill és el patrimoni
menor, que tal vegada no té un va

lor artístic considerable, pero sí

antropológic i cultural.

-r;Arqueologica ja té una exis

tencia de més de cent anys, una

llarga traiectória, com valorau

aquesta activitat continuada?

a totes aquestes
persones el seu

esforc alllarg de
tants d'anys i en

-Com neix la societat?

-Va néixer impulsada per l'esperit
d'aquells homes de la Renaixen

.

a, no directament de la Renaixen

a que ja havia passat, pero sí fruit

'aquell esperit. Tota la família

guiló estava a prop d'aquesta idea

iterária i de conservaci4je1 patri
oni i qui li dona directament l'em-

penta va ser Estanislau de Kofsca

Aguiló, emparentat amb Tornas i

Maria Aguiló, fins a tal punt que
Estanislau Aguiló va deixar en

herencia a la Societat la casa

d'aquesta família a Monti-sion, 9, i
aquesta n'és la seu actual. A partir
d'aquests inicis, es comencen a ar

replegar peces d'art i objectes ar

tístics dispersos pertot arreu. En

cara hi havia els efectes negatius
de la desamortització i mol tes

obres d'art que provenien de con

vents desamortitzats estaven dis

perses i la Societat va fer un esforc
per ajuntar aquest material. Lenti

tat és la conseqüencia d'un temps
encara dominat per la idea de la

Renaixenca i aquestes persones
feien una aportació a la cultura de

Mallorca amb aquesta i altres ini

ciatives de l'epoca.

-Quants de socis té l'entitat?

-La Societat deu tenir a prop de

sis-cents socis que paguen una quo
ta. No obstant aixó, no vol dir que
tots eis socis facin una vida activa
en l'entitat. En realitat són pocs
eis qui participen activament de la

..

vida de la Societat, pero aixó passa

,.at0tes les organitzacions.
. �

darrers vint anys i un dels motius
del canvi va ser la creació de la

Universitat i la incorporació de

gent jove a la investigació i a la

docencia. Avui en dia, la majoria
de socis són universitaris. No esta

bé parlar d'una mateixa, pero tam

bé demostra una evolució el fet que

s'incorporas un dona a la Junta de

Govern o que ara hi hagi una pre
sidenta. També és un símbol, una

imatge de canvi.



«S'hon incorporat molts

d'investigadors joves a la
Societat»

-Que destacarla d'aquesta entitat?
-Si hagués de destacar-ne una se-

rie de facetes assenyalaria, en pri
mer lloc, el butlletí. El Butlletí de

la Societat Arqueológica Lul-liana,
amb aquestes sigles tan repetides i

tan citades de BSAL, ia que no hi

ha cap investigador en materia

d'art, d'história o d'arqueologia que

vulgui comencar un treball d'in

vestigació sense acudir, com a fase

previa, a veure que se n'ha dit en el
butlletí de l'arqueológica. El but
lletí va comencar a editar-se l'any
1885. També hi ha hagut novetats.

En principi es repartia en fascicles
mensuals fins a arribar al d'ara, que
supera les eine-centes pagines. Hi
ha autors que fa molts d'anys que
hi publiquen i també n'hi ha de
novells. En els darrers temps s'ha

incorporat una disciplina que

abans estava vetadíssima com és

la historia contemporania, avui en

dia no fa por parlar de la Guerra

Civil o de la República, ni de la

postguerra, perque ja és historia,
pero fins fa pocs anys aixó es mira

va amb molt de recel. D'altra ban

da, la majoria d'articles dins el but

lletí estan redactats en llengua ca-

talana. El butlle

tí és una auten
tica joia i a part
d'aixó arriba a

moltes de ban

des per in ter-

canvi. Feim uns

dos-cents cin

quan ta in ter-

canvis amb universitats, centres

d'estudis semblants a l'Arqueoló
gica, que van des del Canadá, com

per exemple la Universitat de

Toronto, fins a Rússia, passant per
molts altres llocs. Qui publica en

el butlletí sap que té garantida una

difusió. La societat també forma

part de la Confederación Española
de Centros de Estudios Locales,
que en aquests moment aglutina
cinquanta-quatre centres de tot

I'Estat espanyol, amb els quals tam-

bé intercanviam la revista. És la

revista més antiga de tot l'Estat es

panyol d'aquestes característiques,
darrere el butlletí de la Reial Aca

demia de la Historia. També, quan
hi ha disponibilitat económica per

poder fer-ho, s'hi publica alguna
monografia, ara ja n'hem fet deu,
la darrera ha estat el canconer
d'Aguiló, a partir d'uns manuscrits

que es conserven a la biblioteca de

l'Arqueológica, i que eren molt sol
licitats per filólegs. Ara tenim en

marxa la historia de la nostra casa.

-La societat també ha estat vin

culada a iniciatives culturals de

primer ordre.

-S'ha de dir que el Museu de
Mallorca va néixer com una idea
de l'Arqueológica que va tardar

molts d'anys a materialitzar-se. El

Museu ara és de titularitat estatal i
la gestió correspon a la Comunitat
Autónoma i hauria estat impossi
ble comptar amb el museu si no

hagués estat per la idea i l'impuls
que varen tenir persones vincula

des a la Societat i la Societat matei
xa. Ara fa quaranta anys es va cre

ar el museu i una bona part de les
seves col-leccions són propietat de
l'Arqueológica, cedides en diposit.
Com a patrimoni important la So
cietat té una excel·lent biblioteca

antiga. Moltes de les coses que sur

ten avui en dia no hi són, pero l'he
meroteca té un valor historie in

qüestionable. Hi ha una hemero

teca important de diaris antics i per

gamins i revistes com a conseqüen
cia de l'intercanvi que esmentava

abans. Quan es va fundar la Socie
tat la idea era preservar el patri
moni cultural, es varen comprar
moltes peces, taules, pintures, és a

dir, aquesta preocupació és en els

inicis fundacionals de l'entitat. El

que passa és que avui en dia, per

exemple, no es fan excavacions,
perque hi ha altres institucions

que es dediquen a aixó i assumei
xen aquesta i altres tasques.

-Feis actuacions de protecció
del patrimoni cultural?

-Sempre ha preocupat el tema del
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patrimoni cultural. És un dels objec
tius de sempre, pero tal vegada en

aquests darrers anys s'ha incidit so

bre aquest tema de manera més pú
blica i més oberta. Perque, en una re

novació d'estatuts de fa deu o quin
ze anys es va incloure un apartat que
obliga a haver de convocar cada dos

anys un congrés en defensa del patri
moni. N'hem convocat sis. Estam
molt contents de la resposta de la gent.
El que importa és la decisió política
de posar en marxa acords que s'han

pres d'una forma científica per rnitjá
d'un congrés. Pel que fa al patrimoni
cultural, a vegades t'endus algun en

surt quan llegeixes el diario En aquests
congressos hem tractat temes molt
diversos com, per exemple, el mare

jurídic del patrimoni, temes de carac
ter documental i gráfic, artístic i ar

queológic, Darrerament, hem tractat

temes com el catala, patrimoni de

Mallorca, també farem un altre con

grés sobre el patrimoni tudat, és a dir,
fet malbé des de la desamortització
fins avui dia, el penúltim el dedica
rem al patrimoni menor, aixo és, pous

públics, heráldica, que no tenen con

sideració de monument, pot ser que
no tinguin un valor artístic, pero sí

que tenen historico El darrer tema que
hem tractat va estar dedicat al patri
moni marítim, en un sentit molt am

pli, perque varem estudiar aspectes
com la toponímia, embarcacions, ta

laies, torres, embarcacions, arqueolo
gia submarina, també hi va haver una

conferencia sobre ictionímia (els
noms dels peixos), etc. Ara se'n pu
blicaran les actes. En aquests mo

ments s'arreplega el material i es te

nen tres mesos per fer arribar les po
nencies. El camp del patrimoni me

nor és important i en moltes ocasi-

ons en part ha desaparegut, perque no

hi havia una consciencia de la seva

gran importancia. Em preocupa aixó,
perque a vegades no s'és conscient de
la importancia d'aquestes coses i la
tenen des de molts de punts de vista,
historie, cultural, antropologic, etc.

Lagentsem
bla a vegades
oblidar-se

d'aquests as

pectes cultu
rals que són
molt impor
tants i que
formen part de la nostra realitat.

-Que pensau de fer un museu marí
ti ';)un.

-Si es fa seriosamen t, hi estam

d'acord. Una opinió personal meva

és que tenint en compte la realitat

d'aquí, una illa rnediterránia, és dar

-Es duen a terme campanyes de
conscienciació sobre temes cultu
rals?

-La Societat mai no ha tingut una

participació directa en l'organització
de campanyes o a l'hora de fer una

protesta pública per cridar l'atenció
sobre un determinat tema de protec
ció cultural o de política cultural. La
seva aportació en aquests temes ha
estat sempre mitiancant congressos i
els estudis. Sí que solem adrecar-nos
a les autoritats pertinents si detectam
un problema de protecció del patri
moni, pero es fa en forma de carta als

responsables i no té una repercussió
pública. Cree que la nostra missió és
fer aquesta aportació de tipus cientí
fic i no cridar l'atenció de l'opinió pú
blica sobre un determinat tema pole
mic i sortir en els mitians de comuni

cació amb relativa freqüencia, Aques
ta trajectoria de fer les coses discreta

ment i amb una aportació científica ha

estat fins ara una de les característiques
de la Societat.

que hi ha una gran quantitat de patri
moni marítim i que és lógic que hi

hagi un museu marítimo Un museu

no és només un edifici, s'han de fer
més coses. Un museu així com perto
ca estaria molt bé. EI passa és que hi
ha d'haver un bon projecte i un plan
tejament realment museístic, si es fa
un altre tipus de projecte, de caire més

comercial, no cree que sigui el més

adequat.

-Sembla que moltes coses que hi
havia al Consolat de Mar s'han per
dut

-Sembla que sí, que s'han perdut al

gunes peces. Hi ha també un proble
ma de dispersió. Un museu marítim
té sentit per si mateix, és com si di

guéssim que a Astúries té sentit un

museu de la mineria. Hi ha de ser.

Aquí un museu marítim té una raó de
ser.

-Que us sembla la política de pro
tecció de patrimoni que du a terme

el Govern?

-No he actuat mai a nivell polític,

�
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pero darrerament em sembla que
en aquest terna hi ha més sensibi

litat que no hi havia abans, pero
alerta, perque encara manquen

moltes de passes per fer quant a

patrimoni cultural i no es poden
deixar de banda, s'ha de continu-

sensibilitat envers la casa, perque
moltes persones hi han treballat

alllarg de molt de temps. Han do

nat aquestes distincions a societats

molt consolidades. LAteneu de

Maó té noranta-sis anys d'existen

cia i l'Institut d'Estudis Eivissencs

té cinquanta
anys, i aquestes
distincions su

posen una vo

luntat d'enten-

dre i de valorar

la cultura que

cap govern pre-

cedent havia tingut i cree que aixó

s'ha de dir sincerament. Almenys
trob que hi ha una altra sensibili

tat i una política cultural que puc

en, un tant per cent molt elevat de

coses, assumir i no sé si esta bé que
ho digui o no, pero així ho cree i

així o dic.

«El patrirnoni no nornés és

una col·lecció de pintura
gotica»

ar fent aquesta labor de protecció
i millorar aquests aspectes de for

ma contínua.

-Per exernple, quina és la seva

preocupació sobre aquest tema?

-Em preocupa aquest patrimoni
que passa desapercebut. Molins,
síquies, piques. S'han carregat la

síquia Reial, no en queda quasi res.

Per construir Pryca se'n varen car

regar un tros. El patrimoni no no

més és una gran col-lecció de pin
tura gotica. A mi no em preocupa

la Seu o l'Almudaina, sinó que em

preocupa aquest patrimoni més

desconegut. Sembla que ningú no

fa res per conservar-lo, encara que

cree que hi ha una major sensibi

litat. La veritat és que l'entitat que

jo ara presidesc sempre ha tingut
una resposta política positiva a les

iniciatives del Consell Insular i el

Govern, és a dir, hi ha una major
sensibilitat. A mi m'alegra que

aquest Govern m'hagi concedit

aquesta distinció com a membre

de la Societat Arqueológica
Lul-liana, que hagi tingut aquesta

S 971475 754

Carrer del, ;"'.... Arts·

B����:r:�'�LluL�tti
Gráfiques

-Realrnent, hi ha entitats priva
des que han fet i fan una feina

extraordinaria.

-La Societat Arqueológica Lul·lia

na s'ha mantingut per l'esforc de

molts i aquesta Medalla d'Or és el

reconeixement a cent vint anys de

feina silenciosa, callada, amb pe
núries. Ara també feim molta fei

na, jo estic contenta, perque no he

cercat aixó, pero el destí m'hi ha
duit i faig feina. Ara comencam el

cicle de visites i és una feina d'ex

plicar, de guiar, s'ha de preparar,

etc. És a dir, es fa feina i no se'n

treu un profit económic, pero pens

que n'hi ha hagut molts abans de

nosaltres que han fet el mateix.

També pens que darrere n'hauri

en de venir molts més. També feim

presentacions de llibres, algun ci

cle de conferencies, activitats cul

turals, cicles. Col-laboram amb tot

el que ens demanen, per exemple,
a fer informes sobre algun tema,
etc. Pero, básicament, tot el pes
recau sobre el butlletí. El butlletí

és el portaveu de moltes de les in

vestigacions actuals que es fan aquí
a Mallorca. A més, té una periodi
citat fixa, el mes de febrer de cada

any surt i trob que aquest és un

merit del qual podem estar orgu

llosos, perque no és facil aquesta
continuítat tan sostinguda en el

temps.

püJ-eee) Estudi
de

Perruqueria
Carrer de Navarra, núm. 3, 1 r - 07003 - Palma - Tel. 971 71 80 37
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Maria Mayol
((

Maria Mayol, pintor,
premi Ciutat de Palma

de pintura,
actualment treballa

en una serie sobre

Palma. Persona

interessada en el món

cultural, lidera

I'Associació d'Artistes

Visuals de les IlIes
Balears.

Tamhé ha donat suport a la mogu

da contra la política cultural de

l'Ajuntament de Palma, que va cul

minar amb el sopar de l'Arruixada

el dia de Sant Sebastiá d'enguany.
Mayol també s'ha mostrat crític

amb el projecte del Museu d'Art

Contemporani i creu que no s'ha

de fer una cosa provinciana, sinó

que els responsables s'han de fixar

en els millors models.

-Quina és la darrera línia de tre

hall que heu empres?

-El darrer que he fet ha estat tre

baIlar el tema de la ciutat de Pal

ma. Faig feina amb el planol de la

))

ciutat. Ara estic amb aixó i segura

ment les próximes exposicions que

faci estaran en la línia d'estudiar

un poc la historia de la ciutat, els

símbols, l'esquema dels planols i

el tracat dels carrers. He de desen

volupar més aquesta idea. La pro
xima temporada tene planejades
dues exposicions, una a Saragossa
o Barcelona i una altra a Suecia.

Segurament participaré en alguna
fira internacional.

-ParIant de Palma, com veis la

moguda cultural, per que
participau en aquestes accions?

-La moguda cultural a Palma esta

dins la normalitat de sempre. En-
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cara que aquesta temporada s'ha vist
un poc alterada. Tot es va iniciar amb
la protesta contra l'exposició Lladró
al Solleric, que va ser l'espurna que
va engegar la mobilització. La veritat
és que hi ha hagut una protesta popu
lar. No és normal concentrar tres

cen tes persones davant el Solleric

protestant. Després, la queixa va te

nir una continuació lógica amb l'Ar
ruixada. Em va sorprendre la respos
ta tan massiva, perque hi havia tot ti

pus de gent. No sé si s'intenta allargar
la vida de l'Arruixada. Es demanava la
dimissió de Lluís Sodas, director del
Solleric -que per cert ha dimitit-, pero
aquest no era l'objectiu, no es volia
tan sols demanar un cap de ture, sinó
fer una política cultural millor, més

adequada i sobretot més responsable.
Una política cultural correcta s'acon

segueix si es posa gent preparada i for
mada al capdavant de la gestió i que

vulgui promocionar la política cultu

ral que es mereix aquesta ciutat i els
seus artistes, i impulsar la projecció
internacional de Palma.

-Tal vegada sigui una conseqüen
cia lógica d'aquest ajuntament que
hi ha ara.

-La política de dretes mai no s'ha ca

racteritzat per donar una importan
cia aIs aspectes cultural s i socials, no

fa falta teoritzar sobre aixó, perque és

un feto Una política d'esquerres dóna
més importancia a aquests temes.

-Sou un deis líders de l'Associació

d'Artistes Visuals de les Illes Bale

ars que s'ha pronunciat sobre una

serie de fets.

-L'Associació es va pronunciar bas-

Eusebi Estada, 66 - 68 . 07004 Palma

Tlf.: 971 763 666 - Fax: 971 763 667

Internet: http://www.roldan.es

E-mail: roldanib@roldan.es

tal vegada sobrevalorada, és un punt
important de partida, pero no li dóna
dret a tenir un monopolio
EIs creadors de la cultura no solen

tenir opció a fer política cultural, no

són els gestors de la cultura, cree que
és possible implicar els artistes en els

projectes culturals i el museu és una

oportunitat per fer-ho. Si hi ha deter

minades entitats culturals, una con

selleria, una regidoria de cultura, unes

galeries o editorials, és perque hi ha

els artistes, que són, en general,
menyspreats.

-Quin paper té I'Associació d'Artis

tes?

-Cree que es consolida com un ele

ment més del món cultural de les Illes

i és un element a tenir en compte.

S'amplia a Menorca i Eivissa i forma

part d'una organització d'ámbit esta

tal. És evident que l'associació s'está
consolidan t.

-Hi ha exemples que indiquin que
les coses es fan d'una altra manera?

��9!�� CULTE AL COS ,
• Disseny

tant quant a aquest terna de l'Arruixa

da. Respecte al tema de la construe

ció del Museu d'Art Contemporani,
el museu Serra, l'associació va ser

l'única entitat que durant anys s'hi va

pronunciar de forma crítica. La pro
blemática s'ha despertat amb la pre
sentació a Arco, pero el projecte es va

aprovar el febrer del 97. Un parell de

membres de l'associació várem ser

presents en el pIe de l'Ajuntament.
�Associació no s'ha manifestat en

contra del museu, aixó vull que quedi
dar, perque no hi esta en contra, sinó

que varem voler manifestar la nostra

inquietud respecte al projecte muse

ístic, concretament apostavem per la

creació d'un órgan consultiu per diri

gir-lo, també demanavem qui s'encar

regaria del projecte. No hem de ser

provincians iens hem de fixar en els

millors exemples. En aquell pIe es va

dir que aquest museu formaria part
d'una xarxa amb el Sofia, Gugenheim,
IVAM, pero si aixó no es prepara molt

bé no deixara de ser un museu de ca

racter local. Estam a l'expectativa.
Pere Serra té una col-lecció important,

• Ergonomia

• Durabilitat



- Trob que sí, com per exemple la

construcció del conservatori de

música es va fer aviat i bé. Era una

altra assignatura pendent i es va

fer. Ara, el museu encara no s'ha

fer is'ha discutit molt, pero no s'ha

posat en marxa.

-Ara sembla que esta a la recta

final.

-Sembla que té problemes urbanis

tics. Pero jo cree que abans de tot,
abans de fer l'estructura física, el

museu ha d'estar estructurat

anímicament, ha de tenir una ani
ma i s'ha de comptar amb un con

junt de persones, hi ha d'haver una

diversitat d'idees i d'opinions i ha

de ser un museu amb el qual tot

hom es pugui identificar i no un

museu privat fer per l'Ajunrament.

-Com veis altres aspectes de la

política cultural?

-Ha millorat molt amb el canvi po
lítico Si hom no és cec, s'hi pot veu

re clarament una evolució positi
va. S'han fomentat molt més les

exposicions, el teatre i la cultura
en general. Una política de dretes

dóna importancia a altres coses, no

vull diferenciar cap partit dels que

governen, pero hi ha una major
sensibilitat cap al fet cultural. Hi
ha encara alguns temes penden ts,
com el famós u per cent cultural

que de tant en tant surt a la prern

sa. Perque un u per cent del pres

supost de les obres públiques s'ha

de dedicar al foment de les arts, la

rehabilitació de patrimoni, la qual
cosa no s'aplica. Aquest govern
intenta reconduir aquest tema, en

cara que és una

assignatura
penden t des de

fa molts d'anys.
La Llotja s'hau
ria de restaurar

amb aquest u

per cen t, pero
aquest tema encara esta aturat.

que les Balears han estat sempre
una terra amb inquietud cultural,
hi ha un brou de cultiu per a artis

tes, pintors, escriptors. El proble
ma és reconduir i dirigir aquestes
possibilitats. EIs artistes han de

poder sortir fora, és molt impor
tant la promoció exterior dels ar

tistes d'aquí i cree que aquesta qües
tió ha millorat bastant. S'han vist

coses a Barcelona i a Madrid, hi
ha hagut les exposicions a Cuba i

la presentació a Nova York. Natu

ralment, es poden criticar, pero la

gent és punyetera, perque critica si
no es fa i critica si es fa. EI que

importa és fer-ho i amb el temps es

pot millorar o dirigir d'una forma
més adequada.

-No sou massa optimista?

-No ho cree, la política cultural

trob que ha millorat i s'ha de dir

ESPECIALISTES
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Tequipem per I'aventura
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Les comunitats autónomes han

rebut moltíssimes competencies,
pero les fonts de recursos continu

en estant controlades per l'Admi

nistració central. El resultat és un

model en el qualles regions com

peteixen entre elles per captar re

cursos. Les balances fiscals, l'au

togovern i la democracia seran el

temes de debat del proper SUS,
BALEARS!, que el passat mes de

mare va presentar les conclusions

en el Document 12 a Menorca.

La trobada de Maó es va celebrar

també per retre un homenatge a

Andreu Murillo, premi Ramon

Llu1l2001. La tria dellloc i del dia

de la reunió fou plena d'intencio

nalitat: tractar de farcir de contin

gut reivindicatiu la fada festa ofi

cial de la Comunitat Autónoma de

les Illes BaIears i injectar-li la com-

-
"*

"*

memoració de la revolta menor

quina de 1'1 de mare de 1810, revo

lució historiada per Andreu

Murillo.

En aquest sentit, els participants a

la reunió del SUS acordaren mirar

de reeditar elllibre de Murillo, La

'revolució' menorquina de 1810, com

pletament exhaurit, i repartir-lo als
escolar balears per impulsar un :fo

rum que faci balanca dels 200 anys

d'espanyolització de Menorca. Tan

mateix, la resolució de cloenda del
SUS-12 més important fou l'apro
vació de considerar 1'1 de mare
com a Diada Nacional Balear ates

que és la data commemorativa de

la revolta menorquina.
En la reunió de Maó també fou

presentat el SUS-l3, del qual són

redactors un tandem d'economis

tes menorquins, Guillem López
Casasnovas (UPF) i Joan Rosselló.

El tema és de gran actualitat: Ba

laneafiscal amb Espanya i subsidia

rietat entre Illes. Pensem que el de
ficit fiscal de les Balears equival
devers el PIB de Menorca, és a dir,
el conjunt de les Illes no pot
redistribuir entre elles, a talI de

subsidiarietat fraterna, l'equivalent
a tota la renda que es genera a

Menorca: aquest enorme capital
se'n va a Madrid i no torna.

Aquest SUS-l3 tindrá com a logo
la moneda d'un sou que les autori

tats espanyoles manaren encunyar

a Palma per celebrar l'annexió de
Menorca: amb l'autentic escut

d'Espanya (de quarters: castell,
lleó, castell, lleó) i amb inscripci
ons a l'anvers Fer-din-VII deigratia,
1812 i al revers Sp. EtBalearium rex,

o sigui, 'Ferran VII, per gracia de
Déu rei d'Espanya i de les Balears'.

El SUS, BALEARS! és una plata
forma de reflexió i de debat sobre
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el passat, el present i el futur de les
Illes Balears. El seu funcionament
assegura que sigui un :forum neu

tral i constructiu en que qualsevol
persona que es reclami defensora
d'una o de totes les nostres illes

pugui participar.
El nom de SUS, BALEARS! vol

expressar dinamicament la idea
d'una transformació iden ti tária

que ens és urgent de fer: tot i que
sentimentalment ens reconeixem
íntimament com a mallorquins,
menorquins, eivissencs o formen

terers, i culturalment ens sentim
catalans, políticament ens hem de
sentir i comportar com a balears
La iniciativa de SUS, BALEARS!
és important, científicament i

cívicament, perque possibilita la

integració del pensament que pro
vé de diverses perspectives i pot
projectar aquest pensament inte

grat a la resta de la societat. EIs trets

distintius respecte d'altres organit
zacions són «que sentint-nos radi

calment mallorquins, menor

quins, eivissencs o formenterers, i

essent, sense cap tipus de reserva,
cul turalmen t catalans, ens

declaram políticament balears i
decidits a sumar esforcos per crear

un sentiment que agermani de bon

de veres totes les nostres Illes, amb

la finalitat de dotar-les d'una enti-

Aspecte de la darrera reuniá, a

Maó,deLSUS,BAlEARSf

tat política tan sobirana com la de
la resta d'entitats polítiques
d'Europa, ni pus ni manco».

Lemblema de SUS, BALEARS!

vol expressar aquest ideal: els es

tels superiors de la Unió Europea
substituíts per les nostres Illes, en

mig de la blavor
marí tima de la
bandera euro

pea. No nega les

profundes dife
rencies insu-

lars, sinó que es

proposa lluitar

perque cap illene no sigui perce
but com a extem en una altra illa,
com s'esdevé ara.

Les directrius organitzatives de

SUS, BALEARS! són la volunta
rietat i la llibertat d'acció, l'interes
dels participants, la transparencia
informativa, l'equilibri ideologic i

la metodologia científica. Essen

cialment, es tracta de construir, a

forca de pastar participativament
materials ben diversos, tota una

carcassa ideológica, viva i operati
va, al servei del conjunt de totes

les nostres Illes.

Aquesta ideología esta formada pels
documents generats d'una mane

ra acumulativa que reflecteixen el

pensament elaborat reflexivament

pel conjunt dels partícips. Per

aixó, és recomana que tots els par

tícips coneguin tots els documents

per tal d'evitar repeticions tedio

ses en els debats i de fer créixer

realment la ideologia d'una mane

ra acumulativa. D'altra banda, és

molt important tractar tots els te-

La reunió de Maó va retre

homenatge a l'historiodor
Andreu Murillo

mes cabdals i també que els rela

tors siguin els més apropiats.

Forum virtual

Operativament, SUS, BALEARS!

és un :forum virtual i escrit amb una

adreca postal i una d'electronica

que es poden usar indistintament.

Segons la modalitat de comunica

ció triada, el SUS envia periodi
carnent a cada partícip una tramesa

constituida pel document anterior

ia debatut i un nou document per
debatre. El nou document ha estat

redactat per un relator, itant docu

ment com relator han estat triats

pel Comite Dinamitzador del SUS.
EIs partícips formen elpúblic a qui
s'adreca el relator mitjancat una
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primera versió d'un nou document,
públic que, de ca seva estant, llegeix i

debat el document proposat. D'aquesta
manera els partícips, esdevinguts parti
cipants en el debat, disposen d'un

temps, generalment un mes i mig, per

fer arribar per escrit a l'apartat postal
del SUS tots eis comentaris que creguin
convenients per dur a terme ei debat.

A continuació, el relator modifica, si

les aportacions del debat ho aconse

llen, el seu document original i ela

bora una replica, conjunta o per parts,
a totes les intervencions del debato

Amb la revisió final del document,
feta pel relator, més les aportacions
del debat i la replica del relator, el -

Comite Dinamitzador crea el docu

ment SUS definitiu amb la numera

ció correlativa que li correspongui.
Aquest document final és enviat a tots

cls partícips en la tramesa següent,
d'aquesta manera es tanca el cicle.

Lessencia d'aquest sistema de funci

onament, tal com s'explicita en el

Reglament, és pentinar totes les Bale

ars per percacar les persones sensi

bles als objectius del SUS, BALEARS!

EIs Partícips envien a l'apartat postal
del SUS adreces d'altres possibles in

teressats en la iniciativa. El SUS els

envia una tramesa, és a dir, un docu

ment per debatre i el document ante

rior ja debatut. Mentre la persona res

pongui i participi en el debat del do

cument en curs, el SUS continua fent

l'acció. Si durant tres trameses segui
des no respon, el seu lloc és ocupat

per una nova persona prospectada per
a l'acció. D'aquesta manera, hom trac

ta d'enganxar les persones més parti
cipatives i d'informar i de sensibilit

zar, pel cap baix durant tres trameses,
altres persones.

Report
Financament despeses reals de funcionament ha

estat satisfeta, fins ara, per la Funda

ció Jaume Bofill de Barcelona. De fet,
el SUS ha estat possible gracies a la

Fundació Emili Darder de Palma, que
facilita el desplegament de les prime
res reunions fundacionals i, a partir
del 1996, grácies al suport econornic

de la Fundació J aume Bofill de
Barcelona.
Cal que adreceu qualsevol demanda

d'informació, de documents, de par

ticipació, etc. a SUS, BALEARS! Apar
tat 1.717 . 07080 Palma o a l'adreca
electrónica info@SUSBALEARS.org

La idea central del SUS és l'autofi

nancarnent, l'únic sistema que per

met, d'altra banda, la independencia
de criterio Es tracta, dones, que a la

llarga totes les persones participants
sufraguin la seva participació. Actu

alment, quasi un 10% dels partícips
paguen la seva participació. La majo
ria són subscriptors i només paguen
el preu de les trameses que reben. La

resta són patrocinadors i paguen més

del que reben, és a dir, són els verta

ders financers individuals de les acti

vitats del SUS.
La diferencia pressupostária entre

l'aportació dels patrocinadors i les

*Lluís Garcia Sevilla és membre de
l'Institut d'Estudis Catalans

lis documents
SUS-I «Presentació de la Iniciativa i debat» (15 pagines)
SUS-2 «Organització i funcionament. Ofertes i demandes. Tria de te

mes» (10 pagines)
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SUS-lO Agustí Baró i Bauló. «La diversitat de la caneó a les Balears» (46

pagines)
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SUS-12 Andreu Murillo, Isabel Peñarrubia, Mateu Morro i Bernat Joan.

«La penetració del pensament nacional a les Balears». (Document
tancat a la cloenda del debat feta a Maó dia 1 de mare de 2001)
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Pollenca - Can Pontico - Can

Huguet -la Coma - Fartáritx Gran
- la Coma - Can Huguet - Can

Pontico - Pollenca.
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apareix una casa, amb un planter
de garbalIons a la dreta. Després
d'alguns revoltets, a la dreta tenim
una paret seca i una renglera d'eu

caliptus. En tendencia a l'esquer
ra, el camí inicia una pujadeta,
amb alzines a la dreta, i just des

prés arribam a Can Huguet.

Can Huguet

Les cases de Can Huget tenen la

facana de tres plantes d'alcat, aixe
cada davant una petita carrera amb
un coll de cisterna de secció qua
drada; el portal fora és d'arc rodó, i
a la dreta hi ha un bloc en perpen
dicular al frontis principal, reno

vat. Adossada a la part dreta de la

primera construcció, n'hi ha una

altra que constitueix un habitatge
independent.
Documentadael1659-ambelnom

era dedicada a olivars i cereals. Lal

tra, el 1728, era de l'honor Rafel
Martorell-de Pedruixella- (GEM,
VII,67).
Continuam després de Can Huget,
rere les cases, cap a la dreta. A par
tir d'ara pujam per un camí de fer

radura, molt antic, i, a dos minuts
de Can Huget, apareixen les cases

de la Coma.

Les cases de la Coma actualment

es troben abandonades. Presenten

dues plantes d'alcat, portal fora
rodó i la facana referida amb mor

ter de cale. A la dreta de la facana
hi ha un forn de pa i, davant la

facana, a la dreta del camí, un al

jub amb coll de cisterna amb co

berta a quatre vessants. La posses
sió apareix documentada e11678;
aleshores es valora en 2.400 lliures

i era propietat de Miquel
SolivelIes; amb cases i ta-

fona, era dedicada a oli

:vars. També se la consi
xia amb el nom de la

pujada, sovint empedrat. Passam

un portelI, amb alzines, mates, es

barzers i murta. Lempedrat del

camí aviat fa aparició, mentre se

succeeixen alguns revoltets. Camí
endavan t, passam un al tre

portellet, amb pins, alzines i este

pa llimonenca. La vista s'estén am

pla, fins a la badia de Pollenca. Una

barrera de metalI apareix domina
da pel carritx. Més endavant, des

apareix el camí empedrat, substi
tuit per una pista ampla. La pano
rámica visual ens ofereix una bona

vista sobre la vall d'en Marc, el puig
Gros de TernelIes i els molins de

Llinas, Passam una barrera que
reutilitza un somier, enmig d'una

paret transversal i pels voltants
trobam oliveres, mates, garbalIons,
cebes marines i estepa joana. El

camí recupera l'empedrat, amb gra-



ons, de gran valor etnológic. La puja
da es manté amb revolts, en un ambi

ent natural i amb bones vistes pano

ramiques.
Camí amunt, a la fi arribam al gran
escaló geornorfológic denominat

Fartáritx, situar al coster nord del con-

Casa, corresponent a la finca de

Fartáritx Gran; l'aigua sorgeix a par

tir d'una curiosa soca buidada que

condueix ellíquid a una pica de pe
dra. El cronista Joan B. Binimelis,
l'any 1595, parla de la font amb aques

tes paraules: «Lafont que anomenen de

Fartarug és la

princesa de ta

tes les aigües
de l'illa ... EIs
habitants de
I'alqueria que
li dóna nam

no beuen altra

aigua que la de la dita Jont, i ham té

observat que Jins el dia d'avui els

habitadors d'aquelllloc no emmalaltei
xen mai ni pateixen cap accident i, per

Després del puig del Calvari,
a la dreta, arribam a I'entrada

de Pollenco
junt orogénic configurat per la Cucu

lla, el puig de Ca de Míner, que conti

nua més a ponent amb el puig Tomir.

Concretament, arribam a la font de la

Camide Fanáritx.

Cami Veli de Lluc, a prop de Pollenca.

Itiner
•

consegüent, moren tots de vellesa i per
mancar-los sa calor natural» (Binimelis:
Historia de l'illa de Mallorca, IV, 103).
Les cases de Fartaritx Gran queden
al marge de la nostra visita, protegi
des rere la paret seca, cap a l'esquerra.
Fartáritx constitueix un gran escaló

geomorfológic situat al coster nord del

conjunt orogenic configurat per la

Cuculla, el puig de Ca de Míner i, més

a ponent, el puig Tomir. Lantiga pos
sessió de Fartaritx es documenta ja al

s. XIII. Durant el s. XVII, estava divi

dida en dues propietats, valorades en

2.400 i 1.800 lliures. El 1672, Fartáritx

deis Martorell -de I'Hort- tenia ca

ses i guarda d'ovelles. El17 Fartáritx

deis Martorell-de Pedruixella- com

prenia també ei rafal de Can Huguet i

tenia cases i conreu de cereals. Feia

una renda anual de 521liures i 52 quar
teres de blat xeixa (GEM, V, 178). Ac

tualment, en deriven Fartáritx Gran,
Fartaritx d'en Vila i Fartáritx del

Racó.
Des de la font de la Casa, les cases de

Fartaritx d'en Vila es troben a un

quart d'hora cap a ponent, a la dreta

segons la posició d'arribada.

Opcionalment, per arribar-hi, deixam

enrere dos portells, amb el camí acom

panyat per una paret seca a l'esquer
ra. Sense perdre altura continuam

sota els espadats de la Cuculla de

Fartaritx i després de franquejar un

torrent arribam a les cases de Fartáritx

d'en Vila.

Les cases de Fartáritx d'en Vila es tro

ben en ruines, Observam un safareig
senyorial rodó i restes de jardins,
mostres mutilades d'epoques d'es

plendor passades. Una esponerosa



vegetació arbória, amb polls i euca

liptus, arredossa l'indret.

Des de les cases de Fartáritx d'en Vila,
tornam enrere a la fon t de la Casa,
deixant de banda Fartáritx del Racó i
la pujada a la casa de neu. Novament
a la font, cornencam la davalIada de
retorn a Pollenca pel mateix camí. El
sender descriu un canvi d'orientació,
ja que continua cap al nord, fent un

angle de noranta graus a partir de la
direcció mantinguda fins ara, i s'ini
cia la davalIada per un camí empe
drat i esglaonat. Fins a arribar a les
cases de la Coma passam els portelIs
de pedra, entre els quals hi ha una

reduída zona poblada d'alzines,
Arribam a les cases de la Coma i, a

dos minuts, es troben les cases de Can

Huguet, Des de Can Huguet agafam
un camí de carro que discorre, gaire
bé sense desnivelI, pel vessant sud
est de la part final de la vall d'en
Marc. Deixam enrere un planter d'eu

caliptus i en una bifurcació anam cap
a la dreta, seguint la direcció nord-est

que ens conduira a Pollenca. El camí
ara transcorre vora el torrent, que

queda a la nostra esquerra. Deixam a

la dreta les cases de Can Romí. A I'es

querra queda Can Pontico, més allu

nyat i sobre la carretera Pollenca
Lluc. EI camí travessa el torrent per
un pont i arribam a un entreforc de

camins important: cap a l'esquerra,
Can Pontico i la carretera Pollenca
Lluc, on és possible haver quedat amb
el mitia de transport; cap a la dreta,
Pollenca, a uns dos quilometres de
distancia pel camí vell,

El camí cap a Pollenca avanca entre

parets i arriba al torrent vora el pont
esbucat. Travessam el torrent i, a l'al

tra part, el camí s'eixampla. Després
de Can Diable, amb els Costers i el

puig del Calvari a la dreta, arribam a

l'entrada de Pollenca, vora el pont
roma.

Fundada en 1885
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El silenei deIs anyells
és una de les

peHícules més sobre

valorades deis darrers

temps. El millor conti

nua essent el títol,
aplicable a tantes

geografies del
Planeta.

'"

e

dublines accidental que la seva fre

qüent pintura en tríptics aspirava
a igualar l'efecte embolcalIador del

cinemascope. La seva influencia

sobre el cine ha estat impressio
nant i ell mateix reconeixia que
«he vist moltes pel-lícules, M'han

influit Eisenstein i Buñuel, per la

precisió de les seves construcci

ons». En el eas del director rus, la
referencia més concreta és la boca
oberta de la infermera a El cuiras

satPotemkin, a partir de la quall'an
gles volia reproduir la puresa ínte

gra del erit, O com ell deia, «pintar
la boca com si fas una posta de sol

de Monet».

Aquell artista a qui els seus crítics
acusaven de trabar-se entre Ticia i
madame Tussaud va ser decisiu a

l'hora de construir el monstre

d'Alien. Curiosament, es tracta

d'una altra pel-lícula de Ridley
Scott. Aquest director basa el seu

treball en els anomenats

ridleygrames i en un metode de do
cumentació -d'impregnació, mi

llar diríem- que es denomina

pictorial referencing. Durant dies,
els seus ajudants escombren les lli

breries a la recerca de material grá
fic que pugui ser útil al seu cap. El
cineasta després es dedica a absor

bir-ho tot i a donar a llum compo
sicions com la nau Nostramo. La

inspiració per a l'animaló prota
gonista va sorgir aquí de la con

templació de l'obra que va suposar
la consagració per a Bacon, els Tres

estudis per a figures a la base d'una

crucijixió, de 1944. Varen formar part
d'una exposició conjunta amb

Henry Moore i Graham Sutherland,
un pintor infravalorat de qui l'any
passat várem tenir l'oportunitat de

contemplar una antológica al Cen
tre Cultural Sa Nostra. La morfo-

En reprendre el serial d'Hannibal

Lecter, el director Ridley Scott ha

europeítzat el doctor caníbal, li ha

donat un to operátic amb la seva

gamma de blaus. El recorregut ar

tístic per Florencia avantatja molt

els fragments en que s'assaborei
xen cervelIs humans. Lautor de

Blade Runner s'ha desentés practi
cament de l'habilitat carnívora

que ha donat fama al seu personat
ge, fins al punt que la seva produc
ció seria difícil d'entendre si no hi

hagués una primera part que tot

ham ha visto AI marge d'Anthony
Hopkins, només un factor roman

invariable. La influencia que va

tenir el pintor Francis Bacon en

l'estetica de la saga.
Scott intensifica la categoriapapal
d'Hannibal Lecter, aquest condi

ció de summe sacerdot de la cruel

tat refinada que obliga un com

pany de gresca a arrencar-se la pell
del rastre. Tanmateix, aquesta con

dició pontifical era més palpable
per contrast en la primera entrega
de Jonathan Demme, en que s'en

fronta a la tasca d'un psicópata de

pa sucat amb ali. Pero ens adonam

que sam davant un quadre de Fran
cis Bacon quan Hopkins és tancat

en una mena de camerino, amb

guies i cortinatges. Ens trobam

davant una imitació deIs retrats

d'Innocenci X. O d'aquelIes figu
res engabiades que l'artista va adap
tar del judici d'AdolfEichmann a

Israel. No és indiferent a aquest
article el fet que l'escena esmenta

da sigui la que queda més fixament

gravada en la retina de l'especta
dora.
A partir d'aquí, un repas per la fre

qüent imaginaria cinematográfica
inspirada en les construccions de
Francis Bacon. Deia aquest
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logia en forma de cue sorgeix, ni
més ni menys, que del Crist de
Zimbabwe, la silueta serpentejant
del qual conduía l'artista a imagi
nar-lo com un cue que descendia
dela creu.

La influencia de Bacon es fa radi
cal en El darrer tango a París. En els
títols de credit ja apareixen dos
quadres seus. Bertolucci havia que
dat tan impressionat amb l'expo
sició del Grand Palais que va tor

nar a visitar-la amb el seu primer
actor. Marlon Brando va xuclar

profundament del treball del pin
tor. El cineasta italiá sempre va

mantenir una copia del catáleg a

l'abast mentre dirigia i, més tard,
va reconeixer la forma en que ha
via estat abstret per l'artista, inclós
el poderós color de taronja de les

composicions del fotograf'Storaro.
«La llum de les seves pintures va

ser elau per al xifrat estilístic que
cercávem. Vaig dur Marlon a veu

re l'exposició perque volia que re

flectís eIs personatges de Bacon.
Sentia que la seva cara i el seu cos

posseíen una plasticitat semblant,
interna. Volia que Paul fos com

els personatges obsessius de
Bacon: cares menjades des
de dins.» Qui recordi o re-

passi el Retrat de George
Dyer pariant entendrá

perfectament l'exposi
ció del director.
David Lynch és pin
tor, i el seu ídol

s'anomena Francis
Bacon. Per aixo, la
deformitat deL'home

elefant així com tam

bé la iconografia de
Cor salvatge tenen un

model evident. Con
firmat amb les parau
les del director. «És el
meu pintor heroi, em
fa sentir el calfred d'es-

.

litzada pel marxista britanic john
Berger, amic personal del mallor

quí Miquel Barceló, que adjudica
a l'artista establert a Londres el cim
de l'alienació. AI seu parer, no es

rebel-la, transigeix. Arriba a l'ex
trem de comparar-lo amb l'obra de
Walt Disney.
Una frase de l'autor de Blue �lvet
defensa el saqueig cinematográfic
a costa de l'actor mort a Madrid.

«Sempre puc agafar coses de les
seves pintures, igual que d'una

peca musical,» Les derivacions no

més limiten amb l'infinit. En con

templar els cops que rep Robert de

Niro/Iack La Motta a Toro salvaje,
l'impacte a camera lenta també ens

torna a les estampes desfigurades
de Francis Bacon, a la voluntat ex

pressada pel pintor «que desapare
gui I'aparenca per recuperar l'es
sencia». Volia captar l'emanació
sense la substancia, en allo que
consisteix des d'antic el somni al

químic dels directors cinematográ-

fies que pretenen superar la seva

tasca artesana, avui industrial. Sens

dubte, el paradigmátic entre tots

ells és Pasolini, un altre italia que
no pot sostreure's al magnetisme
de l'angles. A Teorema, protagonit
zada precisament per un actor bri

tánic, Terence Stamp, es fulleja
amb una delectació gairebé adora

dora un llibre de Bacon. Tanma

teix, el pintor no estaria gaire
d'acord que s'extrapolás la seva

obsessió pel buit existencial per lli

gar-Io d'alguna manera amb un

manifest antiburges, Recordem

que el descendent de l'altre Fran

cis Bacon votava els conserva

dors, perque pensava que aquesta
fe no obligava a majors vanaglori
es. No era correspost, i Margaret
Thatcher considerava que la seva

pintura era «oiosa». Per acabar, re

cordemApoca{ypse Now, en que no

vament Brando es presta a una en

carnació baconiana. La seva figu
ra proboscídia, sobre la qualllene
ga l'aigua, esta extreta del prime-
rene Estudiperafigura II. A Bacon

sempre l'obsessionaren les

esquenes, que al seu pa
rer assolíen la perfec

ció en Degas.



El paper té una química molt es

pecial. Aquesta és una realitat que
hom descobreix i redescobreix

cada vegada que hi ha l'oportuni
tat -no gaire freqüent, per cert- de

situar-se davant una d'aquestes
col-Ieccions que tenen aquest su

port frágil com a element unifica

dor. No és millor, ni pitjor, con

templar una tela de Picasso que un

paper tocat i signat per l'artista.

Simplement, és distint, molt dis

tinto
La química del paper, de compo

nents indesxifrables en aquest ter

reny sense fórmules que és I'art, és

transmissora d'unes subtileses que
difícilment es desprenen d'un al

tre suport qualsevol. El paper té

unes dimensions

(en el sentit figurat
de la paraula) moIt
més humanes. El

paper parla d'inti

mitat i ofereix al

món -un-espai de

franquesa. El pa

per desvetlla l'es

sencia de l'artista i

sempre, o quasi
sempre, el fa més

entranyable, més

assequible i infini
tament més propero
Són poques -deiem- les ocasions

ae cmrtemplar els fons i1:nnJ,epsos
que conserven els museus d'obres

darñtrnt paper dels grans mestres.

La fragilitat del material, les con

dicions d'exposició que aquesta
característica imposa i la humili
tat que li és intrinseca, i que el du a

oferir uns resultats llbsolutament
contraris aIs efectismes que de

manda el mereat, són sens dubte
els principals motius perque Is

papers no tinguin� oportu .-

tats de demostrar aquesta química
que els fa tan i tan especials.
Pero en la historia, particularment
en la historia 'més recent, que és

quan el paper ha guanyat el reco

neixement com a obra en si matei

xa, en perdre aquella condició in

justa d'obra menor, sempre s'han

donat casos d'enamorats dels pa
pers, gent que ha rebostejat calai
xeres i que s'ha quedat amb aque
Hes obres petites i indubtablement

significatives deIs artistes.

Aquest fou el eas del Dr. Eduard

Freiherr von der Heydt, el qual
dona una gran col-Iecció de papers
al museu de Wuppertal que du el

seu nom, una selecció deIs quals
podrem veure (maig-juny) al Mu

seu d'Art EspanyoI Contempora
ni, Fundació Joan March, de Pal
ma. Amb el títol suggestiu «De

Caspar David Friedrich a Picasso.

Obres mestres damunt paper del
museu Von der Heydt de

Wuppertal» es convida a un dels

recorreguts més estimuIants per

petites/grans obres deIs artistes que,
entre eIs inicis del segle XIX i la

primera meitat del segle XX, obri
ren per a la pintura els camins de- .

la modernitat en el context euro

peu. En un recorregut per bona part
deIs ismes d'aquest període, «De

Caspar David Friedrich a Picasso»

condueix la mirada fugae pel ro

manticisme, naturalisme, realisme,
simbolisme, impressionisme, post
impressionisme, cubisme, expres
sionisme i abstracció.

Tot i que la reunió de Caspar
David Friedrich, Hans Thema,
Sisley, Constable, Degas, Burne

[ones, Van Gogh, Cézanne, Seurat,
Monet, Rodin, Redon,
Lehmbruck, Macke, Picasso,
Toulouse- Lau trec, Kirchner,



Heckel, Quo Mueller, Schwitters,
Kandinsky, Klee, Max Ernst,
Klimt, Kokoschka, Rohlfs; atto

Dix, Max Beckmann, M.J.l,.¡}.ch,
Nolde-Dalí o Chagall és�que
sobrada per justificar una éxposi
ció, és en tot eas la selecció de les
obres la que fa, més que qualsevol
altra consideració, que aquesta
mostra sigui una ocasió, de les més

bones, per al gaudi de l'art,
Aquarel-les, pastels, dibuixos 1 grá
vats parlen de la sensibilirat que,
en els moments de major 'intimi-

I

tat amb � seu treball, desprengue-
1"",,,,!II'"'1·Pfl aquésts artistes magistrals. Són

rnólt divérses les formes d'afron
tar eis papers que demostren

aquests artistes, com moIt divers
és el seu llenguatge, el taranna,
l'epoca i el context social en el qual
desenvoluparen les seves obres.

Alguns, com és 'el cas de Cézanne
a les obres d'aquesta col-lecció, uti

litzen el paper com a suport per

esbossar, assajar i estudiar aspec
tes diversos de les obres futures. És
quan el dibuix es troba a la base

del procés de realització d'una

obra, i es mostra del tot espontani,
frese, quasi sempre interromput o

inacabat, pero sempre significatiu.
D'altres tracten el paper com a

obra amb significació propia, amb
la técnica que el suport demanda i

amb la consideració d'obra acaba

da. Són Chagall, Klee, Nolde o

Seurat, alguns deIs més significa
tius d'aquesta tendencia en l'expo
sició actual. D'igual manera,

aquest és el suport més adient per
ais apunts, ben complerts, dels pai-
satges de Van Gogh, Constable,
Monet, Kandinsky, Caspar David

Fiedrich o Sisley, entre d'altres. EIs

retrats d'execució rápida i del tot

expressiva arriben de la ma de

Kírchner, Heckel o d'Otto Dix. Si
a tot ano afegim les composicions
magistrals de Picasso o de Rodin,
eis estudis de figura i moviment de

Degas o de Klirnt, les abstraccions
de Paul Klee i els gravats de

Schwitters, Beckmann, Munch o

Kokoschka, ens ttóbam davant un

AeIs conjunts més destacats O'e l'art
damunt papero
La coherencia d'aquesta seleccio

és la prova més evident de la co

herencia del col, leccionista que

l'atresQra. A la passió per les
-obres en paper del Dr. Eduard

Treiherr von Heydt cal afegir
la voluntat de deixar testimo

ni d'alló més sígnificatiu del

setf!emps. Perque aquest
baró alemany no només va

recollir el més representa
tiu del seu passat immedi-

at, els artistes precursors
del present que eli vivía, sinó que
va saber veure la ge.ui¡ljtat dels seus

coñtemporanis. I per ano es ne

cessiten tantes dosis de sensibili
tat com es demostren al'exposicíó
a la quaI aquest article vol servir
d'invitació. ..

----
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rniek, un eseriptnr per a temps difíeil

_Verbalia, un univers de jnes verbals

Per fer unes bones rialles amargues, estimulades per
la lucidesa d'una intel-ligencia sarcástica i sincera,
has de llegir, Lector curiós, aquest pelones que té un

nom moIt mal de pronunciar i d'escriure, Slawomir
Mrozek. Aquest escriptor, nat el 1930, té dues es

criptures moIt diferenciades i germanes: el teatre i

les narracions. En les seves obres de teatre les veus

de l'absurd nades dins eIs territoris d'aquella
centreeuropa ferida de nazismes i comunismes -pa

rentes proximes dels personatges de Ionesco,
Beckett, Artaud i Adamov- eren com línies de fuita

iens mostraven que la literatura té nombroses possi
bilitats per Uuitar contra les barbaries. Ara acaba de

sortir Joc d'atzar (en catalá a Quaderns Crema; en

castella a Narrativa del Acantilado), que són trenta

quatre relats que es llegeixen com si s'assaborissin

bombons d'una capsa que és elllibre. Tot és popa en

aquestes histories carregades d'un humor satíric que

Que és Verbália de Marius Serra (Editorial
Empúries en catalá i Península en castella)? Un

d'aquests llibres enciclopedics básics i sintetitza-

dors de moltes savie
ses sobre l'univers

apassionant i inacaba

ble dels jocs de parau
les que t'acompanyará
tota la vida. I aquesta
és la millor publicitat
d'una obra, que sigui
com l'amic que no et

deixa i que sempre se

guit et descobreix no

ves possibilitats de fer
baIlar els mots. I aixó

vol dir fer funcionar el cervell i aixó és sinónim de
salut mental. És un llibre que recoman perque és
una droga addictiva amb efectes voladors, bells i
bons i sense cap efecte secundario A més a més té
un parell de qualitats que vull ressaltar: Esta moIt
ben escrit, la qual cosa vol dir que alhora t'ensenya
i t'entreté, un repte que pocs escriptors superen.
Té un inventari completíssim (més de tres-centes

planes) de totes les denominacions de les figures

et deixa el somriure gelat a cada cap de cantó de les

pagines, histories fetes amb l'art d'un miniaturista

que endou en la peripecia breu d'una anécdota tota

una llicó moral. Sense grandiloqüencies d'ideóleg,
ni sermons de predicador aconsegueix ficar-te en

les xarxes de l'absurd perque puguis engronsar-t'hi i

veure des d'aquesta perspectiva que els gran s pro

blemes tenen solucions senzilles, que tots els sabers

de la vida es poden resumir en un parell de frases en

que la poesia va de protagonista. Una poesia domes

tica que sap volar en la gábia del nostre petit cervell

que moltes de vegades ens fa creure que som déus de

fang o pobres dimonions expulsats del paradís. «Lac

tor», «La lliure competencia», «La bandera» i «El

pont» són alguns dels bombons que et destacaré.

EIs he triats a l'atzar com un joc i et puc dir que

qualsevol altra tria seria igual d'alimentária.

del joc verbal (o de la retorica en pla més fi) o sigui
de les combinacions de lletres i de mots que els

humans s'han inventat des d'abans de Crist: mera

vellós per la daredat de les definicions i els nom

brosos exemples amb que ens il·lustra iens dóna

llustre. També hi ha un breu compendi de la histo

ria d'aquests jocs verbals que han fet els verbívors

catalans, francesos, anglesos, italians i castellans.
Márius Serra, que confessa que dels seus jocs de

paraules li interessa la capacitat de generar textos i

l'excepcionalitat gairebé subversiva, és un

desfeixistitzador de la llengua. Per que? Mestre

Roland Barthes deia que la llengua era feixista

perque, entre les seves regles fixes, ens obliga a dir.

I que l'únic camí per desfeixistitzar-la era la litera

tura, que amb el seu inacabable joc de ginys i en

ginys verbals, dels mil i un procediinents del tre

ballludicolingüístic de l'escriptor intenta vencer

aquesta obligació dictatorial. Márius Serra a Verbalia
ens dóna mil i un camins, mil i un laberints, mil i
un jutipiris per obrir llibertats a la llengua, per fer-la
més llibertária i eléctrica, més voladora i felic i mol
tes de vegades, oximorónicament, a través de limi

tacíons, de regles, completament alliberadores.
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Si aclucau els ulls, us aíllau del soroll i us concentrau en un sol dels vostres sentits, l'olfacte, podeu

viatiar molt lluny: podeu passejar pel basar més antic del món oriental a Damasc o introduir-vos en

una petita botiga d'Atenes. O bé tan sols que ensumeu l'embriagadora olor d'especies de can Perelló, on

es mesclen les aromes a canyella, clavell, cardamom, safrá o vainilla.

A finals del segle XIX, els avantpassats de Santiago Perelló varen obrir

Especies Perelló en el cor del carrer del Sindicat a Palma. Llavors la

botiga venia de tot, des de formatge i galetes fins a conserves vegetals. El

local es feia servir com a fabrica d'especies, i el gra era molt davant el

público Una vegada refredat es venia a pes.

«Avui dia, aixó no és possible perque la normativa t'obliga a vendre-ho

tot ernpaquetat», explica Santiago Perelló, que és un enamorat de la seva

feina. Mitjancant el tast de les especies ha aconseguit prodigioses mes

eles, com una que s'utilitza per a l'arrós brut i que esta composta de pebre

negre, pebre vermell dole, canyella, clavell i totes les especies. També

ven un preparat especial per al rostit o el cuscús.

Santiago Perelló, que es troba al capdavant de la botiga amb dos ger

mans, conta que avui dia les especies han evolucionat molt. Abans no

més es coneixia el pebre negre, el vermell, la canyella, el clavell o la nou

moscada. Ara s'han introduít nous productes desconeguts en la cuina ma

llorquina, com el curri, el cardamom, el gingebre, l'anet o el coriandre .

«Quan la gent fa qualque curs de cuina i el professor introdueix una nova

especia, durant un parell de setmanes tothom ve a comprar-la. Després la

moda s'esvaeix», diu Perelló, que ha apres els noms de les especies no tan sols en catalá i castella sinó

també en alemany, angles, francés i italiá,

-----rI �asar �e les especie
Igl�lItlll15DI

Especies Perelló

Carrer del Sindicat, 50. 07002 Palma

Tel: 971 714 317

Hom ereu que la botiga Pomar Flores fou fundada abans de l'any
1872 pel pintor Cayetano Pomar, segons la documentació que

� se'n conserva. Llavors tenia la seu al carrer de Vicene Mut, on

estava especialitzada en la venda de paper pintat. Més tard es va

traslladar al carrer de Sant Bartomeu i després al de Sant Miquel, al

costat del claustre de Sant Antoniet. Des dels anys 40, la botiga es troba a la ubicació actual.

Eestabliment durant un temps només es va dedicar a la venda de paper pintat, pintura i la materia

que s'utilitzava per fer les mescles. No va ser fins l'any 40 quan va comencar a introduir productes
envasats i material per als amants de les Belles Arts. Avui dia, a la botiga es pot trobar tot tipus de paper

pintat, un apartat de pintura, vases i motllures, llibres de decoració d'interiors i arts plástiques i un ventall

ampli de material per als artistes, tant professionals com aficionats.

Avui dia, Guillem Pomar és el gerent de la botiga, pero abans al capdavant del negoci hi varen estar el seu

padrí, i son pare i el seu oncle. Actualment, hi ha dos dependents que acompanyen Guillem Pomar, els

quals duen més de 30 anys a la botiga i són tota una

institució: en [oan Andreu i en José.
A la botiga de Pomar Flores pintors com Ulbritch i Darnia

Jaume hi compren el seus materials. També ho feia Xam,
recentment traspassat. Guillem Pomar assegura que amb

els anys s'ha produít una evolució en el material que
utilitzen els artistes, abans es feien servir les pintures a

l'oli, avui hi ha un predomini de les acríliques.

Pomar Flores

Sant Miquel, 77. 07002 Palma

Telefon: 971 72 1483 . Fax: 971 71 8037
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fa més de set segles
una veu propia ens fa únics al món

hem fet ava n ccu el cotaui

de I'edat mitian a al segle XXI

generació rere generació
que eris pot aturar, ara?

avui, com ahir, per demo

donem la nostra /lengua al futur

II GOVERN
DE LES I LLES BALEARS
Conselleria d'Educaciéi Cultura


